
تسهیل فرآیند ارائه تسهیلات تبصره ۱۸ 
به شرکت های دانش بنیان

بر اســاس توافق های صورت گرفته میان معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و بانک ملت به 
عنوان بانک عامل ارائه دهنده تســهیلات تبصره ۱۸ سال ۱۴۰۲، مساعدت حداکثری برای ارائه این 

تسهیلات از محل منابع استانی و ملی به شرکت های دانش بنیان متقاضی صورت خواهد گرفت.
به گزارش ایسنا، فرآیند ارزیابی شرکت های دانش بنیان متقاضی دریافت تسهیلات که طرح های خود 
را طی فراخوان اعلام شده به دبیرخانه این نهاد ارسال کرده بودند تا پایان ماه جاری به پایان خواهد 
رسید. بر اساس مذاکرات صورت گرفته، روند اعطای این تسهیلات به شرکت های دانش بنیان واجد 
شرایط از سوی بانک ملت به عنوان بانک عامل با حداکثر همکاری لازم از سوی شعب منتخب در 
سراسر کشــور صورت خواهد گرفت.منابع مرتبط با تبصره ۱۸ در قالب ارائه تسهیلات از دو منبع 
استانی و ملی به شــرکت های دانش بنیان از سوی بانک عامل تخصیص می یابد. به نقل از معاونت 
علمی، ریاســت جمهوری، در بخش استانی، پس از اعلام فراخوان برای استان هایی که منابع تبصره 
۱۸ تخصیص داده شده بود، ۸۰۰ طرح از سوی شرکت های دانش بنیان به دبیرخانه معاونت علمی 
ارسال شد که در هفته اول بهمن ماه نتایج ارزیابی آنها اعلام خواهد شد. طرح های منتخب این بخش، 
تسهیلاتی از ۵ تا ۳۰ میلیارد تومان دریافت خواهند کرد. همچنین به طرح هایی که برای دریافت 
تسهیلات در بخش ملی اقدام کرده اند نیز تسهیلاتی به مبلغ ۳۰ تا ۱۰۰ میلیارد تومان اعطا خواهد 
شــد.طی هماهنگی های صورت گرفته، روند ارائه تسهیلات در تمام شعب منتخب در سراسر کشور 
یکســان بوده و در صورت تکمیل بودن مدارک مورد نیاز از ســوی شرکت ها، فرآیند دریافت وام از 

زمان ارائه درخواست تا اعطای تسهیلات بیش از یک ماه زمان نخواهد برد.

روند نزولی قیمت نفت معکوس شد
قیمت نفت در معاملات روز چهارشنبه بازار آسیا افزایش یافت اما انتظار بازار برای شفافیت بیشتر 
درباره تحریم های جدید آمریکا علیه نفتکش های روسی، رشد قیمت را محدود کرد.به گزارش ایسنا، 
بهای معاملات نفت برنت با ۱۱ سنت معادل ۰.۱ درصد افزایش، به ۸۰ دلار و ۳ سنت در هر بشکه 
رســید. نفت برنت در معاملات روز گذشته، ۱.۴ درصد نزول کرده بود.بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با ۲۳ سنت معادل ۰.۳ درصد افزایش، به ۷۷ دلار و ۷۳ سنت در هر بشکه رسید. 
شاخص نفت آمریکا روز سه شنبه، ۱.۶ درصد کاهش داشت.قیمت ها روز سه شنبه پس از اینکه اداره 
اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی کرد قیمت نفت در دو ســال آینده، به دلیل پیشــی گرفتن رشد 
عرضه از تقاضا، تحت فشار نزولی قرار خواهد کرد، کاهشی شدند.ییپ جون رونگ، استراتژیست بازار 
در شرکت آی جی، در این باره گفت: عامل اصلی تاثیرگذار در روزهای اخیر، تحریم های آمریکا علیه 
نفت روسیه بود که با یک سلسله آمار اقتصادی مطلوب در آمریکا همراه شده بود. اما سوال کلیدی 
این است که چه میزان از عرضه نفت روسیه به بازارهای جهانی، از دست خواهد رفت و آیا اقدامات 
جایگزین، می توانند این کاهش عرضه را جبران کنند. وی در ادامه افزود: نفت در کوتاه مدت، ممکن 
است بخشی از رشــد قیمت هفته گذشته خود را از دست بدهد.عامل دیگری که در معاملات روز 
چهارشنبه، از قیمت نفت پشتیبانی کرد، کاهش ذخایر نفت آمریکا بود که موسسه امریکن پترولیوم 
در روز سه شنبه گزارش کرد.به گفته تحلیلگران شرکت مالی آی ان جی، قیمت نفت پس از اینکه 
موسسه امریکن پترولیوم اعلام کرد ذخایر نفت آمریکا در هفته گذشته، بسیار بیشتر از حد انتظار 
کاهش یافته اســت، در معاملات صبح چهارشنبه آسیا، صعودی ظاهر شد. این تحلیلگران تصریح 
کردند که ذخایر نفت خام در کاشینگ اوکلاهاما که هاب تحویل معاملات وست تگزاس اینترمدیت 

است، همچنان در سطح تاریخی اندکی قرار دارد.

پوند همچنان در مسیر متوالی زیان قرار گرفته است و دولت اوراق قرضه را با گران ترین 
شــرایط از سال ۲۰۰۴ می فروشد.به گزارش ایسنا، پوند انگلیس روند کاهشی خود را 
ادامه داد و برای ششــمین روز متوالی در بحبوحه تقویت گسترده دلار و نگرانی های 
مداوم در مورد دارایی های انگلیس ســقوط کرد.اســترلینگ نیز با ۰.۴ درصد کاهش 
بــه ۱.۲۱۵۶ دلار رســید و هفته چالش برانگیزی را برای این ارز پس از رســیدن به 
پایین ترین سطح ۱۴ ماهه ۱.۲۰۹۷ دلار در روز دوشنبه، رقم زد.سقوط پوند در حالی 
رخ می دهد که دلار آمریکا در برابر سبدی از ارزهای اصلی نزدیک به قوی ترین سطح 
خود در بیش از دو سال گذشته است.داده های قوی اقتصادی ایالات متحده باعث شده 
است تا معامله گران انتظارات کاهش نرخ بهره فدرال رزرو را کاهش و تقاضا برای دلار 
آمریکا را افزایش دهند و بر ارزهای رقیب فشــار وارد کنند.کاهش ارزش پوند با یک 
هفته پرنوســان برای اوراق قرضه دولتی بریتانیا همراه بوده است. تلاطم بازار جهانی 

هفته گذشته باعث تغییر در فروش اوراق قرضه شد و بازدهی را به شدت بالاتر برد.
بازده اوراق قرضه ۳۰ ســاله به بالاترین سطح خود از ســال ۱۹۹۸ رسیده است که 

بر نگرانی ســرمایه گذاران در مورد امور مالی عمومی و چشــم انداز اقتصادی بریتانیا 
تاکید می کنــد.در همین حال، دولت بریتانیا یک میلیــارد پوند اوراق قرضه مرتبط 
با تورم را تحت گران ترین شــرایط در بیش از ۱۹ ســال گذشــته فروخته است که 
نشان دهنده افزایش هزینه مالیات دهندگان ناشی از آشفتگی اخیر در بازارهای اوراق 
قرضه است. این فروش منعکس کننده تاثیر افزایش شدید نرخ بهره است که بازدهی 
را به بالاترین ســطح چند ساله ســوق داد.مرکز مدیریت بدهی )DMO( اوراق قرضه 
مرتبط با تورم با سررســید در سال ۲۰۵۴ را فروخت و پیشنهادهایی به ارزش ۳.۰۶ 
برابر مبلغ پیشنهادی دریافت کرد. بریتانیا ازجمله بازارهایی است که بیشترین آسیب 
را از افزایش جهانی نرخ بهره گرفته است که نشان دهنده نگرانی در مورد افزایش تورم 
در داخــل و در ایالات متحده و همچنین کاهــش انتظارات برای کاهش نرخ بهره در 
هر دو کشور است.بیزنس گزارش کرد، عدم اطمینان در مورد سیاست های اقتصادی 
دونالد ترامپ که قرار اســت هفته آینده روی کار بیاید، به نوسانات بیشتر بازار کمک 

کرده است.

بیت کوین پس از زیان های روز گذشــته به حدود ۹۵ هزار دلار صعود کرد.به گزارش 
ایسنا، بیت کوین پس از معاملات کاهشی در چند روز گذشته و رسیدن به پایین ترین 
ســطح خود از ماه نوامبر ۲۰۲۴ به تقریبا ۹۵هزار دلار صعود کرد.گزارش مشــاغل 
قوی تر از حد انتظار آمریکا باعث شد سرمایه گذاران به این فکر کنند که آیا این رقم 
بر تصمیمات آتی فدرال رزرو در مورد سیاســت های پولی آن تاثیر می گذارد یا خیر 
و احتمالا باعث سقوط بیت کوین در روزهای قبل شد.مارکت نوشت، کریپتوکارنسی 
پیشرو در ســاعت ۱:۲۶ بامداد به وقت شرقی ۰.۳۵ درصد افزایش یافت و به قیمت 
۹۴هزار  و ۸۵۱.۰۶۱ دلار فروخته شد. در همین حال، اتریوم در ساعت ۱:۲۸ بامداد به 
وقت شرقی با ۱.۲۸ درصد پیشرفت، به قیمت ۳۱۷۶.۶۰۷۲ دلار فروخته شد.مجموع 
ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۳.۲۹ تریلیون دلار برآورد می شود 
که این رقم نســبت به روز قبل ۰.۹۳ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۷.۲۰ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین اســت که ۰.۱۵ درصد افزایش 
روزانه را ثبت کرده اســت.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشــته 
۱۶۹.۰۴ میلیارد دلار اســت که ۹۰.۰۰ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور 
مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۸.۸۷ میلیارد دلار است که ۵.۲۵ درصد از کل حجم 
۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۱۵۶.۵۴ 

میلیارد دلار اســت که ۹۲.۶۱ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را 
تشکیل می دهد
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مدیرکل روابط عمومی ریاست جمهوری گفت: رئیس جمهور کشورمان با هدف گسترش روابط دوجانبه و نیز امضای توافقنامه جامع میان تهران و مسکو، از 
فردا به منظور سفری سه روزه عازم تاجیکستان و روسیه می شود.به گزارش ایسنا، حبیب الله عباسی، سفر رئیس جمهور به تاجیکستان و سپس روسیه را تحولی 
در روابط ایران با این دو کشور توصیف و تصریح کرد: دکتر پزشکیان در این سفرها علاوه بر امضای تفاهمنامه و موافقت نامه های متعدد، با فعالان اقتصادی 
و تجار دو کشور نیز دیدار و گفت وگوهایی خواهد داشت. وی در تشریح برنامه های بخش اول سفر رئیس جمهور کشورمان به مقصد تاجیکستان افزود: دکتر 
پزشکیان در دوشنبه با رئیس جمهور، رئیس مجلس و نخست وزیر این کشور به صورت جداگانه دیدار و گفت وگو خواهد کرد. وی درباره بخش دوم این سفر 
به روسیه هم گفت: دکتر پزشکیان در ادامه به روسیه سفر می کند و علاوه بر ملاقات های جداگانه با رئیس جمهور و نخست وزیر این کشور در جمع تجار و 

صنعتگران روسی نیز حضور یافته و با آنان گفت وگو می کند.

www.sobh-eqtesad.ir

با هدف گسترش روابط

پزشکیان به تاجیکستان و روسیه سفر می کند
info@sobh-eqtesad.ir

روایت وزیر صمت از بسته 
حمایت از صنایع در برابر 

ناترازی انرژی

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: کلیات بســته حمایت از صنایع در برابر 
ناترازی  انرژی در کمیسیون زیربنایی به تصویب رسیده و اکنون به کمیسیون 
اقتصادی ارسال شــده که امیدورام در این کمیسیون هم زودتر به تصویب 
برســد و به هیات دولت بیاید که صنایعی آســیب دیده از ناترازی، بخشی از 
مشکلاتشــان با اجرای این بسته برطرف شود.به گزارش ایسنا، سید محمد 
اتابک در افتتاحیه ششمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران اظهار کرد: 
ناتــرازی انرژی در مدت اخیر تولید صنایع را دچار محدودیت های زیادی از 
لحاظ کمبودهای انرژی کرده اســت که همواره در بخش غیر دولتی پیگیر 
برطــرف کردن آن بودم و طی چند ماه اخیر نیز که تصدی وزارت صمت را 
برعهده داشــتم، در این راستا تلاشم با همت مضاعف همراه بوده و در هیچ 
جلســه هیات دولت نبوده که ناترازی ها و کمبود انرژی برای صنایع مطرح 
نشود.وی افزود: رییس جمهور نیز همیشه از بحث رساندن گاز و برق تولید 
حمایت کرده اند و اخیرا بسته ای با همکاری بخش خصوص و اتاق بازرگانی 
تهیــه و به هیات دولت تقدیم کردیم که کلیات این بســته در کمیســیون 
زیربنایی به تصویب رسیده و اکنون به کمیسیون اقتصادی ارسال شده و امید 
است که این کمیسیون هم زودتر آن را تصویب کند و به هیات دولت بیاید 
تا صنایعی که از ناترازی ها آســیب دیده اند، بخشی از مشکلاتشان با اجرای 
این بسته برطرف شــود.وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: این بسته 
که مورد حمایت همیشگی رییس جمهور بوده امید است در کمیسیون هم 

زودتر به نتیجه برسد.

ترامپ نیامده، اقتصاد چین گل 
کاشت

مازاد تجــاری چیــن پیش از 
بازگشت ترامپ، به یک تریلیون 
دلار افزایــش یافت.به گزارش 
ایســنا، مازاد تجــاری چین در 
ســال گذشــته به یک رکورد 
رسید که به دلیل صادرات قوی 
بود که اقتصــاد را تقویت کرد 
اما ممکن است به زودی توسط 
دولت آینده ترامپ تهدید شود.
اداره گمرک چین روز دوشنبه )۱۳ ژانویه( اعلام کرد که این مازاد به 
رقم بی سابقه ۹۹۲ میلیارد دلار آمریکا در سال ۲۰۲۴ افزایش یافت 
که ۲۱ درصد بیشــتر از ســال قبل بود. این نتیجه رکورد صادرات و 
همچنین تــداوم ضعف واردات بود که به دلیل کاهش مصرف داخلی 
و کاهش قیمت کالاها کاهش یافته است.اقتصاددان ارشد چین اظهار 
کرد که با افزایش عدم اطمینان خارجی در مورد سیاست های تجاری 
دولت ترامپ، رشــد صادرات چین در سال جاری با چالش های جدی 
مواجه خواهد شــد. تمرکز به ۲۰ ژانویــه و اولین روز روی کار آمدن 
ترامپ است تا ببینند آیا او به لفاظی های خود عمل می کند و از همان 
روز اول بر کانادا، مکزیک و چین تعرفه وضع می کند یا خیر. تقاضای 
قوی از خارج از کشور به رشد اقتصاد داخلی کمک کرده که به دلیل 
بحران مسکن چند ساله تحت تاثیر قرار گرفته است. صادرات تقریباً 
یک چهارم رشد اقتصاد را در سال ۲۰۲۴ تشکیل می داد، اگرچه این 
حمایــت اکنون با چالش های خارجی از جانب ایالات متحده و ســایر 

شرکای تجاری مواجه است.

قیمت طلای جهانی کاهشی شد

قیمت طلا امروز چهارشــنبه کاهش یافت، زیرا ســرمایه گذاران نسبت به 
داده های تــورم قیمت مصرف کننــده در ایالات متحده محتــاط بودند که 
می تواند شفافیت بیشتری در مسیر نرخ بهره فدرال رزرو ارائه دهد.به گزارش 
ایســنا، هر اونس طلا با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۶۷۲ دلار و ۹۳ سنت رسید. 
قیمت طلای آمریکا با ۰.۳ درصد افزایش به ۲۶۸۹ دلار و ۶۰ ســنت رسید.

ســرمایه گذاران اکنون منتظر ارائه شــاخص قیمت مصرف کننده هستند تا 
مســیر سیاست فدرال رزرو را در نظر بگیرند. نظرسنجی رویترز رشد سالانه 
۲.۹ درصدی را در مقایســه با ۲.۷ درصــدی نوامبر ۲۰۲۴ و افزایش ماهانه 
۰.۳ درصدی را پیش بینی کرد.طلا روز سه شنبه پس از آن که داده ها نشان 
داد شــاخص قیمت تولیدکننده در ماه دسامبر ۳.۳ درصد به صورت سالانه 
افزایش یافت، صعود کرد که اندکی امیدواری ها به ادامه مســیر کاهش نرخ 
بهره فدرال رزرو در سال جاری و کاهش ارزش دلار آمریکا را افزایش داد. با 
این حال، معامله گران در نشست سیاست فدرال رزرو در اواخر این ماه به طور 
کامل در توقف کاهش نرخ بهره قیمت گذاری کرده اند.با توجه به اینکه دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهور منتخب، دومین دوره ریاســت جمهوری خود را در 
هفته آینده آغاز می کند، تمرکز بر سیاست های او باقی می ماند که تحلیلگران 
انتظار دارند تورم را تقویت کند. شــمش به عنوان پوششــی در برابر تورم 
استفاده می شود، اگر چه نرخ بهره بالاتر از جذابیت آن می کاهد.اس پی دی 
آرگلدتراست، بزرگترین صندوق سرمایه گذاری تحت پشتوانه طلا در جهان 
اعــلام کرد که دارایی های آن ۰.۲۳ درصد کاهش یافت و از ۸۷۴.۵۲ تن در 
روز دوشنبه به ۸۷۲.۵۲ تن در روز سه شنبه رسید. وانگ تائو، تحلیلگر فنی 
رویترز اظهار کرد که هر اونس طلا ممکن اســت تا ۲۶۳۵ دلار کاهش یابد.

به گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، هر اونس نقره با ۰.۴ درصد 
کاهش به ۲۹.۷۸ دلار رسید و پالادیوم در ۹۳۸.۲۳ دلار ثابت ماند. پلاتین با 

۰.۳ درصد افزایش به ۹۳۷.۶۶ دلار رسید.

گزیده خبر

عراقچی: با دولت آمریکا در خصوص هسته ای مذاکره نمی کنیم تا به 
برجام بازگردند

در دیدار گروه دوستی پارلمانی دو کشور مطرح شد:

حجم مبادلات تجاری ایران و ارمنستان 
سالانه ۳ میلیارد دلار افزایش داده شود

رشد ۶۹ درصدی ارزش صادرات غیرنفتی 
استان مرکزی

رئیس گروه پارلمانی ایران و ارمنســتان با بیان این که »دیپلماســی پارلمانی فعال، پیش نیاز توسعه 
روابط دو کشور ایران و ارمنستان است«، گفت: فهم متقابل و اراده مشترک مقامات بلندپایه ایران و 
ارمنستان، بر توسعه مناســبات و همکاری ها در زمینه های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، حمل و نقل 
و محیط زیست تاثیر مثبت دارد.به گزارش ایسنا، آرا شاوردیان رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و 
ارمنستان در سفر به ایروان با نارک بابایان رئیس گروه دوستی پارلمانی ارمنستان و ایران در مجلس 
ملی ارمنســتان دیدار و درباره موضوعات دوجانبه گفت وگو کرد و در این دیدار ضمن ابراز خرسندی 

از  روند رو به رشــد روابط دو کشور، گفت: مناسبات تهران و ایروان....... 

از سرگیری حمل ریلی غلات از بندر امیرآباد 
به بندر خشک پیشگامان استان یزد

شایعه انتقال پایتخت به مکران؛ افزایش 
ناگهانی قیمت ملک

رستاخیز تار و پود در صنعت کهن »نساجی 
مازندران«
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گزیده خبر
عراقچی: با دولت آمریکا در خصوص هسته ای مذاکره نمی کنیم تا به برجام بازگردند

روابط ایران و روسیه در پرتو 
معاهده مشارکت جامع راهبردی

»معاهده مشــارکت جامع راهبردی ایران و 
روسیه« با ایجاد فرصت های جدید، می تواند 
به تعمیق همکاری های اقتصادی و افزایش 
حجم تجارت بین دو کشــور در سال های 
پیش رو منجر شــود.به گزارش خبرگزاری 
مهر، کاظم جلالی در یادداشــتی نوشــت: 
حوادث، تحولات و روندهای راهبردی جهان 
در سال ۲۰۲۴، به وضوح نشان می دهد که 
سیســتم جهانــی وارد یــک مرحله گذار 
ساختاری از یک نظم »تک قطبی« به نظمی با مختصات »چندقطبی« شده است؛ ترکیبی پیچیده 
از اتحادها و رقابت ها در سطوح دو و چند جانبه. این پویایی همراه با تعداد بیشتری از کشورهایی که 
در ســال ۲۰۲۴ نسبت به هر سال دیگری در تاریخ اخیر به پای صندوق های رأی رفتند، احتمال 
شگفتی های ژئوپلیتیکی را در ســال ۲۰۲۵ افزایش می دهد.افزایش نبردهای بزرگ، جنگ های 
تجاری، جنایت علیه بشریت، وقوع نسل کشی، معضل پناهجویان و آوارگان، مسائل زیست محیطی، 
ناامنی در قلمروهای اقتصاد، ســلامت، انرژی و غذایی، به دوران »جهانی شدن با الگوی امریکایی«، 
پایان داده اســت. بی تردید، این تحــول تاریخی در جغرافیای قدرت کــه با ماهیتی اقتصادی و 
ژئواکونومیک شروع شده است، تبعات سیاسی و امنیتی گسترده ای در ابعاد مختلف برای آینده نظم 
جهانی خواهد داشت.اگرچه در چنین محیطی، نهادهای چندجانبه با مدل غربی همچون سازمان 
پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو(، سازمان تجارت جهانی، صندوق بین المللی پول و بانک جهانی و…، 
همچنان به عملکرد ناکارآمد خود ادامه خواهند داد، اما سازوکارهای منطقه ای و بین المللی جدید با 
هنجارهای بعضاً پســاغربی از جمله سازمان همکاری شانگهای، گروه بریکس و اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا به عنوان الگوی جایگزین در دستورکار بازیگران نوظهور، مستقل و جنوب جهانی قرار خواهد 
گرفت.با این اوصاف، در جهانی که تحولات ژئوپلیتیکی به سرعت در حال وقوع است، بازیگرانی موفق 
خواهند بود که بتوانند همکاری های خود را ساختارمند کنند تا از آسیب های احتمالی در امان بمانند. 
این ســاختارمندی نه تنها شامل توافقات اقتصادی، سیاسی و دفاعی می شود، بلکه به حوزه های 
فرهنگی، زیست محیطی، علمی و فناوری نیز قابل تسری است. تحت این شرایط، تمایل به ایجاد و 
اجرای یک چهارچوب قانونی، عملی و به لحاظ زمانی بلندمدت برای همکاری های آتی جمهوری 
اسلامی ایران و فدراسیون روسیه با عنوان »معاهده مشارکت جامع راهبردی«، نشان دهنده درک 
عمیق نخبگان اجرایی هر دو کشــور از شرایط پیچیده و متغیر جهانی است. پیش تر نیز تهران و 
مســکو، توافق مشابهی را در تاریخ ۲۲ اسفند ۱۳۷۹ )برابر با ۱۲ مارس ۲۰۰۱( با عنوان »معاهده 
اساس روابط متقابل و اصول همکاری بین جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه« امضا کرده 
بودند.۱. راهبرد »نگاه متوازن« در سیاســت خارجی جمهوری اســلامی ایــران در جهان امروز، 
قدرت های نوظهور و سازوکارهای جدید بین المللی، نظم نوین را رقم می زنند که در آن، واحدهای 
مستقل با تأکید بر منافع خود و تعامل چندجانبه، به دنبال جایگاهی رفیع در معادلات جاری و آتی 
جهانی هستند. تحت این شرایط، جمهوری اسلامی ایران در چهارچوب رهیافت تعامل هوشمند با 
جهان بویژه شــرکای آسیایی با تأکید بر سیاست نگاه به شرق، راهبرد »نگاه متوازن« در سیاست 
خارجی را پیگیری کرده است.در پرتوی این راهبرد، تهران از تلاش برای همکاری صرف با کشورهای 
غربی فراتر رفته و طلوع شرق را مورد توجه و تأمل ویژه قرار داده است. همکاری های چندجانبه با 
قدرت هایی همچون روســیه، چین و هند و تعامل سازنده و البته فعال با سازمان های منطقه ای و 
بین المللی جدید از جمله سازمان همکاری شانگهای، گروه بریکس و اتحادیه اقتصادی اوراسیا، گامی 
بلند در مسیر تأمین منافع ملی ایران و باز تعریف جایگاه ایران در نظم جهانی قلمداد می شود. در 
چنین مسیری، جمهوری اســلامی ایران با تأکید بر دیپلماسی چندجانبه و همکاری با شرکای 
آسیایی، نه تنها به مقاومت در برابر فشارهای ظالمانه غرب پرداخته، بلکه به دنبال ایجاد فرصت های 
جدیــد برای پیشــرفت در یک نظم جهانی بــا ماهیتی چندقطبی و عادلانه اســت. برای مثال 
رفت وآمدهای بسیار میان مقامات عالی رتبه ایران و فدراسیون روسیه در سال ۲۰۲۴ و به موازات آن 
سفر جناب آقای دکتر مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری محترم ایران به مسکو در اوایل سال ۲۰۲۵، 
گویای همین مسأله مهم است. ۲- معاهده مشارکت جامع راهبردی ایران و روسیه؛ گامی بلند در 
تقویت روابط دو جانبه روابط جمهوری اسلامی ایران با کشور دوست و همسایه، فدراسیون روسیه، 
همواره و با عنایت به ظرفیت های عظیم موجود در دو کشور در اکثر حوزه ها رو به گسترش بوده و 
رهبران دو کشور از اراده جدی برای توسعه هرچه بیشتر آن برخوردارند. اکنون، ایران و روسیه در 
آستانه تحولی تاریخی قرار دارند که با سفر رسمی جناب آقای دکتر مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری 
محترم ایران به مســکو در روز ۲۸ دی ماه ۱۴۰۳ )برابر بــا ۱۷ ژانویه ۲۰۲۵( و امضای »معاهده 
مشــارکت جامع راهبردی« از ســوی سران دو کشور، روابط تهران و مســکو وارد فاز جدیدی از 
همکاری های اســتراتژیک در قلمروهای اقتصادی و تجاری، حمل ونقل، انرژی، مباحث مرتبط با 
حوزه های زیست محیطی، فناوری و پزشکی خواهد شد.بنابراین، توافقنامه مذکور به عنوان یک نقطه 
عطف در روابط ایران و روســیه، نقشــه راهی برای تقویت روابط دو جانبه در قلمروهای موضوعی 
مختلف است. شایان ذکر است که »معاهده مشارکت جامع راهبردی« با توجه به شرایط محیطی و 
با توجه به سطح و گستره روابط میان دو کشور، به نوعی تکمیل کننده، تشریح کننده و به روزرسانی 
توافقنامه قبلی با عنوان »معاهده اساس روابط متقابل و اصول همکاری بین جمهوری اسلامی ایران 
و فدراسیون روسیه« در تاریخ ۲۲ اسفند ۱۳۷۹ )برابر با ۱۲ مارس ۲۰۰۱( است. از آنجایی که هر 
دو کشــور با چالش های مشــترکی در محیط بیرونی مواجه هســتند، »معاهده مشارکت جامع 
راهبردی« پیامدهای گســترده ای بویژه در قلمروهای اقتصاد و تجارت، حمل ونقل و انرژی خواهد 
داشت.یکی از ارکان مرکزی این مشارکت در بخش اقتصاد، تجارت و حمل ونقل، توسعه »کریدور 
شمال - جنوب« و به موازات آن امضای موافقتنامه اجرایی »طرح مشترک دو کشور برای ساخت 
راه آهن رشت … آستارا« است که یک پروژه زیرساختی حیاتی است که تجارت بین ایران، روسیه و 
چندین شریک منطقه ای و بین المللی )برای مثال هند( را تسهیل و تقویت می کند. این سرمایه گذاری 
راهبردی در شبکه های تجاری و حمل ونقل به وضوح نشان دهنده نیت تهران و مسکو برای تقویت 
روابط تجاری و تأمین منافع متقابل در سال های پیش رو و مقابله هوشمندانه و هدفمند با تحریم های 
غرب به رهبری آمریکا است.»طرح انتقال گاز روسیه به ایران« از دیگر موضوعات محوری مشارکت 
در بخش انرژی اســت. با تحریم هایی که دسترسی به بازارهای غربی را محدود کرده است، هر دو 
کشور به دنبال راه های جایگزین برای تقویت بخش انرژی خود هستند که می تواند به تقویت جایگاه 
دو کشور در بازار انرژی منطقه ای و جهانی کمک کند.در کنار روابط دو جانبه، »تعامل ایران با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا« نیز به مرحله جدیدی رسیده است. در اجلاس اخیر این اتحادیه در سن پترزبورگ 
در ۶ دی ماه ۱۴۰۳) برابر با ۲۶ دسامبر ۲۰۲۴(، تصمیم اعطای وضعیت ناظر به جمهوری اسلامی 
ایران به تصویب اعضا رســید. این تصمیم، در کنار موافقتنامه تجــارت آزاد میان ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا، مسیر را برای گسترش تجارت و همکاری های اقتصادی میان ایران و پنج کشور 
عضو این اتحادیه )یعنی روسیه، ارمنستان، بلاروس، قزاقستان و قرقیزستان( هموار می کند. به بیان 
الکسی اورچک، معاون نخست وزیر فدراسیون روسیه: ما انتظار داریم که موافقتنامه تجارت آزاد در 
سال ۲۰۲۵ اجرایی شود که توافقی منحصر به فرد است، زیرا حدود ۹۰ درصد تبادلات تجاری را 
تســهیل می کند و فرصت های بسیار خوبی برای رشــد تجارت ایجاد خواهد کرد.۳. ملاحظات و 
چشم اندازهاتحلیلگران حوزه روابط بین الملل، رقابت راهبردی آمریکا، چین و روسیه را مهم ترین 
چالش از منظر تأثیرات و نتایج آن بر نظم بین الملل امروز و آینده دانسته اند. زیرا ماهیت این رقابت 
از یک سو، تقابل جدی میان دو دیدگاه با مدل و هویتی متضاد است و از دیگرسو، مسائل واگرایانه 
متعددی در روابط جاری سه کشور وجود دارد که بالقوه می تواند فرآیندهای کلان بین المللی را متأثر 
ساخته و بر موقعیت واحدهای برتر نظام و آزادی عمل آنها در ثبات بخشی به نظمی مطلوب تغییراتی 
شگرف بر جای بگذارد.مهم ترین چالش و تهدید برای آمریکا در دوران کنونی، ارتقای سطح همگرایی 
و اتحاد بین ایران، روسیه و چین در محیط بیرونی خواهد بود. از نقطه نظر نخبگان امریکایی، تهران، 
مسکو و پکن می توانند در میان مدت، قدرت اقتصادی، دیپلماتیک، نظامی و فناوری خود را برای 
اعمال چالشی پایدار بر نظم جهانی با الگوی غربی، تجمیع کرده و متعاقب آن موجب تغییر در ساخت 
نظم آتی با ماهیتی چندقطبی، عادلانه و دموکراتیک شوند.اکنون مناسبات جمهوری اسلامی ایران 
و فدراسیون روسیه بر پایه دو عنصر کلیدی همسایگی، رویکردهای مشترک در قبال پدیدارهای 
سیاسی و امنیتی منطقه ای - جهانی و مبارزه با تروریسم، در مسیر رو به رشد در حال حرکت است. 
بدیهی اســت نزدیکی هر چه بیشتر تهران و مســکو و متعاقب آن شکل گیری بلوک های جدید 
منطقه ای، بویژه با حضور دیگر قدرت های نوظهور آسیایی، نوید بخش تقویت و تثبیت روندهای 
چندجانبه گرایی در ســطح جهانی خواهد بود؛ امری که در تقابل مســتقیم و معنادار با منافع و 
خواسته های دولت جدید آمریکاست که شعار »اول آمریکا« و به بیان دیگر یکجانبه گرایی و سلطه 
بر جهان را سرلوحه سیاست های جهانی خود قرار داده است. در نتیجه، روابط تهران و مسکو فراتر از 
مبادلات اقتصادی صرف اســت زیرا به یک مشارکت راهبردی جامع تبدیل شده که نشان دهنده 

منافع مشترک دو کشور در ثبات منطقه ای و مقابله با نفوذ غرب است.

مولای ما علی)ع( مظهر یک سیاستمدار 
وفادار به مردم است

سخنگوی دولت نوشت: مولای ما علی)ع(، مظهر یک سیاستمدار وفادار به مردم، اسوه اخلاق، 
اسطوره پایمردی و عشق پدرانه است.به گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه مهاجرانی در پیام خود 
در شبکه ایکس روز میلاد امیرالمومنین و روز پدر را تبریک گفت.درمتن سخنگوی دولت آمده 
اســت: امروز مردی زاده شد که فخر مکتب و ما فخر بشریت است. مولای ما علی )ع(، مظهر 
یک سیاستمدار وفادار به مردم، اسوه اخلاق، اسطوره پایمردی و عشق پدرانه است. به راستی و 
درستی شریعتی بزرگ گفت: علی تنهاست؛ که او در جمیع صفات تنها و یگانه بود.وی افزود: 
از جانب خود و دولتی که رئیس آن عاشقانه در سخن و عمل به مرام و اندیشه مولاعلی معتقد 
است این روز را به مردم عزیز کشورم علی الخصوص شما مردان و پدران تبریک عرض می کنم.

وزیر امور خارجه کشورمان در برنامه گفتگوی ویژه خبری گفت: ما با دولت آمریکا در خصوص 
هســته ای مذاکره نمی کنیم تا به برجام بازگردند؛ فرمول برجام کماکان معتبر اســت و وجود 
دارد.به گزارش خبرنگار مهر، »عباس عراقچی« وزیر امور خارجه کشورمان در برنامه گفتگوی 
ویژه خبری، ضمن تبریک ولادت حضرت علی )ع( و روز پدر، با اشــاره به سفر رئیس جمهور 
به تاجیکستان و روسیه، اظهار کرد: این دو سفر در راستای تداوم سیاست حسن همسایگی ما 
اســت. فردا عزیمت به تاجیکستان خواهد شد و این سفر به دعوت رئیس جمهور تاجیکستان 
اســت.وی گفت: این سفر اولین ســفر رئیس جمهور به اوراسیاست. روابط فرهنگی و تمدنی 

میان ایران و تاجیکستان وجود دارد.
عراقچی افزود: طی ۳ سال گذشته تجارت میان ایران و تاجیکستان ۵ برابر شده است. در این 
ســفر چند حرکت قابل توجه صورت می گیرد یکی نشســت میان بازرگانان تجاری دو کشور 
است.۲۰ یادداشت تفاهم میان ایران و تاجیکستان امضا خواهد شدوزیرخارجه گفت: درجریان 
این ســفر یک نشســت اقتصادی و تجاری میان بازرگانان و فعالیت اقتصادی دوطرفه برگزار 
خواهد شــد. یک نشست بزرگ تدارک دیده شــده است که در بخشی از این نشست رؤسای 
جمهور دو کشــور شرکت خواهند مرد. عراقچی افزود: شب شعری را هم برگزار خواهیم کرد. 
ما و تاجیکســتان در حوزه ادبیات مشترکاتی داریم. مطمئنم شب بسیار لذت بخشی خواهد 
بود.وی گفت: ۲۰ یادداشــت تفاهم میان ایران و تاجیکستان امضا خواهد شد.عراقچی گفت: 
میان دوکشــور مشورت های منطقه ای وجود دارد. منطقه اوراسیا و آسیای مرکزی مهم است. 
حوزه همکاری های اقتصادی با این منطقه گسترده است. طبیعی است درخصوص افغانستان 
مشورت هایی را خواهیم داشت. ناچارا در منطقه باید به صورت همفکری با کشورهای منطقه 
مشورت کنیم. این سفر یک جهش بزرگ در روابط دوکشور خواهد بود.وی با اشاره به سفر به 
روســیه گفت: این سفر هم به دعوت پوتین انجام می شــود. این اولین سفر رئیس جمهور به 
مسکو است. البته قبلًا برای اجلاس بریکس به سن پترزبورگ رفته بودند.وی افزود: در روسیه 
نشســت اقتصادی هم خواهیم داشــت. در این ســفر یک تحول مهم صورت می گیرد که آن 
معاهده راهبردی جامع میان دو کشــور است.وی ادامه داد: این معاهده جدید نیست و اولین 
بار در زمان دولت خاتمی یک توافق ۱۰ ســاله را امضا کرده بودیم. در سال ۹۸ پس از توافق 
۲۵ ســاله با دولت چین در دولت روحانی، به دوستان در روسیه هم پیشنهاد دادیدم معاهده 
جدید را با مدت زمان بیشــتری داشته باشــیم که پذیرفته شد.بعد اقتصادی معاهده ایران و 
روســیه قوی تر سایر ابعاد آن است عراقچی گفت: از چند ماه پیش تصمیم گرفتیم تاریخی را 

مشــخص کنیم که تاریخ ۱۷ ژانویه و ۲۸ دی در نظر گرفته شــد و ربطی به تحولات ماه های 
اخیر ندارد. تصمیمی اســت که از دو دولت گذشــته گرفته و الان قرار اســت امضا شود. یک 
اجماع ملی درباره آن وجود دارد.وی گفت: این معاهده تصمیمی بوده که در دو دولت گذشته 
گرفته شــده و اســتمرار دارد. این تصمیم ملی نظام بوده اســت که انجام می شود.وزیر امور 
خارجه ادامه داد: این امر متداولی بین کشورهاســت و کشــورهای زیــادی با هم معاهدات 
همکاری درازمدت دارند.وزیر امور خارجه عنوان کرد: یک معاهده کاملًا جامع اســت که همه 
ابعاد را در نظر می گیرد و اتفاقاً بعد اقتصادی آن قوی تر اســت. همکاری های قضائی، حقوقی، 
امنیتی، پارلمانی و دفاعی را هم در بر می گیرد. اصلًا یک معاهده برای ائتلاف نظامی نیســت.

وی درباره ضمانت بر نظارت اجرای این معاهده، گفت: از معاهده قبلی رضایتی وجود داشــته 
که مجدداً تمدید شده است. الان هم این معاهده را کمی گسترده تر کرده ایم. اگر پس از ۲۰ 
سال دوکشور راضی بودند مجدداً تمدید خواهد شد.عراقچی گفت: این معاهده بر اساس منافع 
متقابل تنظیم شده است و هیچ چیز یکطرفه ای پذیرفته نشده است. این معاهده همچنین بر 
اساس اصول بین الملل و احترام به حاکمیت و تمامیت ارضی، عدم تهدید یکی علیه دیگری 
تنظیم شــده اســت.بین ایران و روســیه ۹۰۰ قلم کالاســت که تعرفه تجــاری آن به صفر 
می رسدوی گفت: روابط ایران و روسیه براساس احترام و منافع متقابل جریان داشته است. از 
روابط با روسیه راضی هســتیم. طبیعی است در روابط هر دو کشور فراز و نشیب هایی وجود 
داشته ولی در کلان، روابط خوبی بوده و مسیر رو به رشدی را طی کرده است.وی با بیان اینکه 
این معاهده چارچوبی برای همکاری اســت، گفت: این معاهده علیه هیچ طرف ثالثی نیست. 
هیــچ منعی برای روابط دوکشــور با کشــوری ثالث ایجاد نکرده اســت.عراقچی عنوان کرد: 
مذاکرات مهمی را در این ســفر خواهیم داشت. یکی بحث صدور گاز روسیه به ایران و انتقال 
گاز روســیه از ایران است که می تواند ایران را به هاب انرژی در منطقه تبدیل کند. مذاکراتی 
برای کشــیدن لوله های گازی صورت می گیرد. یکی از پروژه های مهم بین دو کشور است که 
امیدواریم در این ســفر پیش برود.وی گفت: بحث کریدورها بین دو کشور است که از آسیای 
مرکزی، دریای خزر و از مســیر قفقاز بین ما و روسیه وجود دارد و برخی پیش رفته و برخی 
نقاطــی مانــده که باید تکمیل شــود.عراقچی درباره تجارت بین دو کشــور اظهار داشــت: 
تحریم های روســیه بازار جدیدی را ایجــاد کرده و امکان گســترش همکاری های تجاری و 
اقتصادی بین دو کشــور بیشتر از گذشــته شده اســت. موافقتنامه تجارت آزاد بین ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراسیاســت که ملحق شدن ایران به این اتحادیه منجر می شود که ایران از 

رفع تعرفه های تجاری منتفع شود. بین ایران و روسیه ۹۰۰ قلم کالاست که تعرفه آن به صفر 
می رسد و اقلامی هم هست که تعرفه آن کاهش می یابد.FATF حلال همه مشکلات ما نیست 
وی ادامه داد: برای ایران و روسیه تحولات غرب آسیا مهم است و در این سفر در این خصوص 
گفتگو خواهد شد. بحث هسته ای ایران و مقابله با یکجانبه گرایی و بحث همکاری در بریکس 
و شــانگهای دریای گســترده ای از موضوعات اســت که بین ایران و روسیه درباره آن گفتگو 
می شــود.عراقچی در مورد پیوســتن به FATF، گفت: این یک بحث کاملًا فنی و کارشناسانه 
است. دیدگاه های مختلفی وجود دارد که این پیوستن منافعی دارد و یا خسارت. بهترین کار 
این اســت که مجمع تشخیص پیگیری کند و به هر تصمیمی که رسید احترام بگذاریم. مهم 
این اســت که فضا را دو قطبی نکنیم. یکی از آفات سیاســت خارجی این است که تبدیل به 
 FATF :موضوعات جناحی شــود. موضوع را به یک امر سیاست داخلی تبدیل نکنیم.وی گفت
حلال همه مشکلات ما نیســت بلکه حلال بخشی از مشکلات است.عراقچی ادامه داد: بحث 
پیوستن نیست بلکه رعایت یکسری اســتانداردها و اصولی است که FATF مقرر کرده است. 
آنچه به عنوان لیســت سیاه مطرح می شود، در واقع لیست سیاه نیست، بلکه لیستی است که 
کشــورهای دیگر را منع می کند از اینکه با این کشــور همکاری مالی و بانکی داشته باشند. 
دولت معتقد است که اگر این مرحله را بگذرانیم و از لیست سیاه FATF خارج شویم خسارات 
کمتری وارد می شــود.عراقچی گفت: من متخصص مسائل اقتصادی و بانکی داخلی و خارجی 
نیستم و متخصصان مربوطه نظر بدهند.با دولت آمریکا در خصوص هسته ای مذاکره نمی کنیم 
تا به برجام بازگردند.عراقچی در مورد مذاکره با ســه کشــور اروپایی گفت: غرض اصلی این 
مذاکرات پیدا کردن راهی برای حل موضوعات هسته ای است. ما هیچگاه میز مذاکره را ترک 
نکرده ایــم چرا که از برنامه صلح آمیز خود مطمئنیم.وی گفت: ما با دولت آمریکا در خصوص 
هســته ای مذاکره نمی کنیم تا به برجام بازگردند.وی گفت: امید دولت به مذاکره نیست، بلکه 
امید و منش ما خنثی ســازی تحریم ها اســت ولی این مسیر را رها نمی کنیم، دل نبسته ایم، 
دولــت کارهای خود را در زمینه اقتصادی انجام می دهد.وی ادامه داد: ایران روابط خود را بر 
اســاس رفتارهای متقابل تنظیم خواهد کرد. با چین و روســیه و کشورهای اروپایی مذاکرات 
خود را خواهیم داشت.عراقچی بیان کرد: چین و روسیه را دو عضو اصلی می دانیم. در سفر به 
چین در این باره صحبت کردم. مذاکرات را هر جا لازم باشد ادامه خواهیم داد. ما میز مذاکره 
را ترک نمی کنیم.عراقچی در مورد مذاکره مســتقیم با آمریکا افزود: دولت جدید آمریکا هنوز 
مستقر نشده است. تنها در مذاکرات شرافتمندانه و براساس احترام متقابل و نه براساس فشار 
و تحریم و برای منافع خود شــرکت خواهیم کرد. فرمول برجام کماکان معتبر است و وجود 
دارد.وی گفت: به دوســتانی که نگرانی دارند اطمینان می دهم که برای مراحل تصمیم گیری 
در خصوص این موضوع مراحل کاملًا شناخته شده ای وجود دارد و تصمیماتی که باید گرفته 
شــود، اتخاذ می شود و وزارت خارجه بعنوان مجری عمل خواهد کرد. در موضوعات مهم مثل 
هسته ای در شورای امنیت ملی بررسی می شود و مسیر آن هم مشخص است.وی تاکید کرد: 
مرتباً مجلس را در جریان مذاکرات خواهیم گذاشــت.ثبات در ســوریه منوط به این است که 
یک دولت فراگیری تشکیل شود وزیر امور خارجه در ادامه با اشاره به چشم انداز آینده سوریه، 
عنوان کرد: در مورد ســوریه اصولی وجود دارد که به آنها پایبندیم. حفظ وحدت ســرزمینی 
سوریه، آرامش و ثبات و تأمین آرامش و پیشرفت سوریه و حتماً یک دولت فراگیری که همه 
اقشار سوریه را در برگیرد. معتقدیم ثبات در سوریه منوط به این است که یک دولت فراگیری 
تشکیل شود که همه اقوام در آن مشارکت داشته باشند. بسیاری از کشورهای منطقه هم عیناً 
موضع ما را دارند. برای بازگشــایی سفارتمان در سوریه مشکلی نداریم اگر امنیت آن تضمین 
شــود. اروپا باید درباره همکاری های نظامی که با اســرائیل دارند، پاسخ دهد وی با اشاره به 
مسئله اوکراین، گفت: جنگی در اوکراین در جریان است. به نظر ما دلیل موجهی برای نگرانی 
از ناحیــه ایران وجود ندارد. همواره از تمامیــت ارضی حمایت کردیم. وزیر خارجه بیان کرد: 
البته همکاری هایی با روســیه داریم و همکاری های نظامی ما با روســیه از قدیم وجود داشته 
است. برای رفع نگرانی کشــورهای اروپایی و در خصوص تهدیدات امنیتی آنها حاضریم وارد 
گفتگو شــویم. اگر علاقه مندی در سمت اروپا وجود داشته باشد حاضریم گفتگو کنیم و آنها 
هم باید به نگرانی های ایــران جواب دهند. عراقچی عنوان کرد: ما آمادگی داریم با اروپا وارد 
گفتگو درباره اوکراین شویم و اینجا آمادگی خود را اعلام می کنیم. اروپا باید پاسخ دهد درباره 
همکاری های نظامی که با اسرائیل دارند و منجر به نسل کشی در غزه شده است. همه اینها با 
کمک تســلیحات غربی صورت گرفته اســت. حرف از نگرانی زدن طبیعی است ولی این یک 
جاده دوطرفه اســت ولی نمی توانند آنها حق داشته باشــند و ابراز نگرانی کنند. خاری که از 
ســوی اروپا در چشــم بقیه فرورفته قابل نادیده گرفتن نیست. عراقچی اظهار کرد: منطق ما 
قوی اســت و با اروپا آماده گفتگو درباره اوکراین هستیم. تأسیسات دفاعی ما وارداتی نیست 
که اگر زده شد عزا بگیریم وزیر امور خارجه در واکنش به اظهارات بلینکن مبنی بر اینکه در 
حمله رژیم اســرائیل به ایران تمام پدافند هوایی ایران منهدم شده است گفت: توانمندی های 
دفاعی ما درون زا اســت. اینکه در گوشــه و کناری ضرباتی زده شود طبیعی است. تأسیسات 
دفاعی ما وارداتی نیست که اگر زده شد عزا بگیریم بلکه این تأسیسات توسط فرزندان برومند 
ایران ساخته شده اســت. تا جایی که اطلاع دارم سیستم پدافندی برقرار شده و کامل تر هم 

خواهد شد.

عضــو کمیســیون عمــران مجلس در 
واکنــش بــه کاهش مبلغ وام ســاخت 
مســکن از ۸۰۰ به ۶۵۰ میلیون تومان، 
گفــت: این تصمیــم در شــرایط فعلی 
اقتصاد، باعث ایجاد مشکلات جدی برای 
اقشار ضعیف و متوســط جامعه خواهد 
شد.مجتبی یوسفی در گفتگو با خبرنگار 
مهر، در مورد کاهش مبلغ وام ســاخت 
مســکن از ۸۰۰ میلیون به ۶۵۰ میلیون 
تومان در شورای عالی مسکن، گفت: در 
شرایط کنونی، هزینه ساخت یک واحد 
مســکونی به ویژه برای اقشــار ضعیف و 
متوسط جامعه به شــدت افزایش یافته 
اســت. برای مثال، هزینــه مصالح برای 
ســاخت یک واحد آپارتمانی با مساحت 
۸۰ تــا ۸۵ متر مربع، به طور متوســط 
بین ۱۲ تا ۱۵ میلیون تومان اســت. این 
هزینه ها باعث می شود قیمت تمام شده 
ساخت یک واحد مسکونی به حدود ۱.۵ 

میلیارد تومان برسد. در این شرایط، اگر وام ۶۵۰ میلیون تومانی برای ساخت مسکن در نظر 
گرفته شود، متقاضیان باید مبلغی حدود ۸۰۰ میلیون تا ۹۰۰ میلیون تومان را خودشان تأمین 
کنند.وی ادامه داد: این مبلغ با توجه به وضعیت اقتصادی فعلی، برای بسیاری از مردم به ویژه 
کارمندان، معلمان، کارگران و اقشــار تحت پوشــش، غیرقابل دسترس است. در حال حاضر، 
این افراد حتی برای تأمین هزینه های رهن و اجاره مســکن خود با مشکل مواجه هستند. به 
عبارت دیگر، با توجه به شــرایط سخت اقتصادی، تأمین این مبالغ برای ساخت مسکن برای 
این اقشــار تقریباً غیرممکن است.عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی متذکر شد: 
در اســفند سال گذشــته، دولت تصمیم به افزایش مبلغ وام ساخت مسکن به ۸۰۰ میلیون 

تومان گرفت. ایــن تصمیم در آن زمان با توجه به 
قیمت دلار و هزینه های ساخت مسکن منطقی به 
نظر می رســید. اما پس از گذشت هفت ماه، بانک 
مرکــزی هنوز این مبلغ را به بانک های عامل ابلاغ 
نکرده و اکنون شورای عالی مسکن تصمیم گرفته 
که مبلغ وام را به ۶۵۰ میلیون تومان کاهش دهد. 
این تغییر در شرایطی اتفاق می افتد که هزینه های 
ساخت مســکن به شــدت افزایش یافته و قیمت 
مصالح ســاختمانی نیز به مراتب بالاتر از گذشته 
رفته است.وی ادامه داد: در حال حاضر، با توجه به 
افزایش هزینه های ساخت و ساز، مبلغ ۶۵۰ میلیون 
تومان برای تأمین هزینه های یک واحد مســکونی 
کافی نیست. متقاضیان باید خودشان مبلغی حدود 
۷۰۰ میلیــون تومان دیگر تأمین کنند که این امر 
برای بسیاری از مردم امکان پذیر نیست. این موضوع 
می تواند موجب نارضایتی و ناامیدی در میان مردم 
شــود و به بحران مســکن دامن بزند.عضو هیئت 
رئیسه مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مجلس 
در این زمینه اقدامات زیادی انجام داده است؛ بیش 
از ۲۰۰ نماینده مجلس خواســتار بازنگری در این تصمیم و بازگشــت به مصوبه قبلی دولت 
شــده اند. در ماده چهار قانون جهش تولید مسکن نیز پیش بینی هایی برای تأمین منابع مالی 
مورد نیاز برای ساخت مسکن در نظر گرفته شده است. اما در نهایت، این تصمیمات باید توسط 
شورای پول و اعتبار و شورای عالی مسکن اتخاذ شود.یوسفی تصریح کرد: انتظار ما از دولت این 
است که در شرایط فعلی، به ویژه با افزایش هزینه های ساخت و ساز، به نفع مردم عمل کند و 
مبلغ وام ساخت مسکن را به میزان ۸۰۰ میلیون تومان که در ابتدا مصوب شده بود، بازگرداند. 
در غیر این صورت، ممکن است مانند پروژه مسکن مهر، این طرح نیز با مشکلات جدی روبرو 

شود و نتواند به نتیجه مطلوب برسد.

معاون حقوقی وزارت خارجه از گفتگوهای باز و ســازنده خود و تخت روانچی با انریکه مورا خبر داد.به گزارش 
خبرگــزاری مهر، کاظم غریب آبادی معاون حقوقی و بین المللــی وزارت خارجه ایران گفت او و »مجید تخت 
روانچی« معاون سیاسی وزیر خارجه ایران گفت وگوهای باز و سازنده ای با »انریکه مورا« معاون مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا داشته اند.وی در این ارتباط در صفحه اجتماعی »ایکس« نوشت: »ما با انریکه مورا و تیمش 
در ژنو گفت وگوهای باز و ســازنده ای داشتیم.«وی افزود: »ما عمدتا در مورد لغو تحریم ها و موضوع هسته ای و 
همچنین سایر موضوعات مورد علاقه دوجانبه تبادل نظر کردیم. ما همچنین به حمایت غیر قابل قبول اروپا از 

جنایات رژیم اسرائیل در غزه نیز پرداختیم.«

معاون ارتباطات و اطلاع رســانی دفتر رئیس جمهور خبر داد که پیام رئیس جمهور فردا، 
چهارشــنبه ۲۵ دی ۱۴۰۳ از شبکه NBC آمریکا پخش می شود.به گزارش ایسنا، محمد 
مهدی طباطبایی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »پیام مهم رئیس جمهور پزشکیان در 
گفت وگو با Lester Holt مجری معروف امریکایی فردا از شــبکه تلویزیونی NBC پخش 
خواهد شد. جمهوری اسلامی ایران خواهان صلح و تنش زدایی در منطقه و جهان است، 
جنگ افروزی، تجاوز و نســل کشی رژیم صهیونیستی را محکوم می کند و آماده مذاکره 

شرافتمندانه و برابر است. «

غریب آبادی: گفتگوهای سازنده ای با انریکه 
مورا داشتیم

مذاکره شرافتمندانه؛ پیام پزشکیان از 
NBC آمریکا پخش  می شود

یوسفی: کاهش وام ساخت مسکن تبعات منفی برای اقشار ضعیف جامعه دارد
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گزیده خبرگزیده خبر
رستاخیز تار و پود در صنعت کهن »نساجی مازندران«

ایسنا/مازندران در سال های اخیر اقدامات مثبتی برای احیای کارخانه نساجی انجام شده 
اســت. برنامه هایــی نظیر بازســازی خطوط تولیــد، تأمین تجهیــزات جدید و جذب 
ســرمایه گذار، باعث شده بخشی از ظرفیت تولید بازیابی شود. این مجموعه همچنان در 
مسیر بازگشت به دوران شکوفایی خود قرار دارد و نقشی مهم در اشتغال زایی و توسعه 
اقتصادی منطقه ایفا می کند.کارخانه نســاجی شــماره ۳ مازندران در دهه ۵۰ با هدف 
توســعه صنعت نســاجی و ایجاد اشــتغال در شهرستان قائم شــهر راه اندازی شد. این 
مجموعه در ابتدا با تولید نخ و پارچه های پنبه ای و مصنوعی توانســت به یکی از مراکز 
مهم صنعتی شــمال کشور تبدیل شود و سهم قابل  توجهی در تأمین منسوجات داخلی 
داشته باشد.پس از پیروزی انقلاب اسلامی، کارخانه تحت مدیریت نهادهای دولتی قرار 
گرفت و مالکیت آن چندین بار بین بانک های مختلف از جمله دو بانک جابه جا شــد. با 
گذشــت زمان، مشــکلاتی مانند فرســودگی دســتگاه ها، تغییرات مدیریتی و کمبود 
سرمایه گذاری منجر به افت تولید و تعدیل نیروهای انسانی شد. تلاش برای زنده ماندن 
صنعت نساجی  »ابراهیم شیخ«، معاون صنایع عمومی وزیر صمت روز گذشته در جریان 
بازدید از کارخانه نســاجی شــماره ۳ مازندران، اظهار کرد: در فرایند بازدید زیرساخت 
خوبی از لحاظ زمین و ماشین آلات صنعتی بنا نهاده شده است.وی ابراز امیدواری کرد: 
با بهره برداری از این ظرفیت شــاهد ارتقا کیفیت محصولات باشــیم.معاون وزیر صمت 
افزود: به دلیل حساســیت های این صنعت در ســالهای اخیر به دلیل حمایت از صنایع 
کارخانه نساجی از زیاندهی خارج شده و منجر به افزایش ظرفیت و بهبود تولیدات شده 
است.شیخ ادامه داد: تلاش می کنیم  که شرایط کارخانه نساجی در قائمشهر بهبود پیدا 
کند و در صورت ادامه وضعیت  مطلوب، برای هیات ۳ نفره ای که اداره را بر عهده دارند 
اهداف ترســیم و پیگیری شــود.وی با بیان اینکه شرکت ها باید توسط بخش خصوصی 
متعهــد، اداره شــوند و در افق زمانی آینده بدرخشــند، تصریح کــرد: پیش از اهمیت 
وضعیت مالکیت کارخانه نساجی شماره ۳، هدف ما در حال حاضر زنده نگه داشتن این 
صنعت اســت.به گزارش ایســنا، کارخانه نساجی شــماره ۳ مازندران که زمانی یکی از 
قطب های مهم تولید نخ و پارچه در شــمال کشور بود، با چالش های متعددی از جمله 
فرســودگی ماشــین آلات و تغییر مالکیت های مکرر روبرو شد. این مسائل باعث کاهش 
تولیــد و تعدیــل نیروی کار در مقاطع مختلف شــد.با این حال، در ســال های اخیر با 
پیگیری های مســئولان محلی و حمایت های دولتی، گام هــای مثبتی برای احیای این 
کارخانه برداشته شــده است. برنامه هایی مانند نوســازی تجهیزات، بازگشت نیروهای 
متخصص و ســرمایه گذاری در خطوط تولید جدید، امیدها را برای بازگشت کارخانه به 
دوران طلایی خود افزایش داده اســت.در حال حاضــر، کارخانه با تولید نخ و پارچه به 
فعالیت خود ادامه می دهد و تلاش دارد با افزایش ظرفیت تولید و تنوع محصولات، سهم 
بیشــتری از بازار داخلی را به دســت آورد. نقش این مجموعه صنعتی در اشتغال زایی 
منطقــه همچنان پررنگ بوده و احیای کامل آن می تواند به توســعه اقتصادی اســتان 
مازندران کمک شــایانی کند.نســاجی را به اهلش بسپارید عبدالســعید نجفی یکی از 
مدیــران اجرایی نســاجی مازندران نیز در گفت وگویی با ایســنا، اظهار کرد: نســاجی 
مازندران بعد از واگذاری غیراصولی به بخش خصوصی همیشه دارای مشکلاتی از قبیل 
تعطیلــی واحدهای تولیدی، تعدیــل نیرو، معوقات حقــوق و تجمعاتی جهت دریافت 
مطالبات خود در گذشــته بوده است ولی الان در حال سپری کردن بهترین زمان خود 
است. وی افزود: شرکت نساجی مازندران از نساجی شماره ۲، گونی بافی قائمشهر، پشم 
بافی تجن و نســاجی شماره۳ تشکیل شــده که زمین نساجی شماره سه، ۴۰ هکتار و 
مســاحت زمین نســاجی شــماره ۲،  ۸ هکتار بوده که به دلیل واگذاری غیر اصولی به 
بخش خصوصی از میان رفته اســت.مدیر اجرایی نســاجی مازندران گفت: در سال۸۴ ، 
دولت وقت در راســتای اصل ۱۴۴ قانون اساســی مبنی بر خصوصی سازی شرکت های 
دولتی با واگذاری شــرکت نساجی مازندران به بخش خصوصی موافقت کرد که در اجرا 

با مشــکلاتی روبرو شــد و گریبان شــرکت نســاجی مازندران را گرفت. وی ادامه داد: 
ســرمایه گذار در ازای دریافت مالکیت در ســال ۸۹ متعهد به انجــام تعهدات از جمله 
پرداخت دیون، حفظ نیروها، همچنین ســرمایه گذاری ۱۳۰ میلیون یورویی در قرارداد 
و ایجاد اشتغال ۲ هزار نیرو ظرف ۲سال شد، اما به تعهدات خود عمل نکرد.نجفی گفت: 
پس از آن و برخلاف تعهدات، نساجی به شخص دیگری  واگذار شد که او هم موفق نبود 
و خروجی آن شــد که کارخانه نســاجی شماره ۲ با خاک یکسان و نساجی شماره ۳ در 
معــرض تعطیلی قرار گیرد و بدهی کارگرها تلمبــار و برای پرداخت بدهی، اموال قابل 
اســتفاده نســاجی تحت عنوان اوراقی و ضایعات به فروش بــرود.وی ادامه داد: با ورود 
شــورای تامین، مدیرانی برای کارخانه منصوب ولی به علت عدم انجام تعهدات از جانب 
ســهامداران غیر قانونی، شــرایط کارخانه زیان ده وحقوق ها معــوق بود.نجفی در ادامه 
ســخنانش تصریح کرد: بعد از بحران  تعطیلی، نامه ای مبنی بر بحرانی بودن شرایط به 
ریاست وقت قوه قضائیه شهید آیت الله رئیسی زده شد و متعاقبا خود ایشان در کارخانه 
حضور پیدا کردند و دســتوری قاطع و فوری مبنی بــر تعیین تکلیف مالکیت و احیای 
کامل شــرکت نساجی مازندران صادر شد که در نهایت با مصوبه ستاد اقتصاد مقاومتی 
اداره کل دادگستری و شورای تامین استان مازندران و پیگیری های نماینده وقت حوزه 
انتخابیه کیوان مرادیان، شــرکت نساجی مازندران بصورت موقت و امانی تا زمان تعیین 
تکلیف نهایی مالکیت به هیات حمایت از صنایع واگذار شد.به گفته مدیر اجرایی نساجی 
مازندران، در نهایت اموال شــرکت نساجی در تحت نظارت و طی صورتجلسه تنظیمی 
در مورخه اردیبهشت ۱۴۰۱ به صورت امانت به مدیران هیات حمایت از صنایع  واگذار 
شــد و از تاریخ اســتقرار هیئت حمایت، تمام قراردادهایی که  مبالغ آن مشکل داشت 
اصلاح و کارخانه از زیان ده بودن خارج شده و  توانست حقوق معوق را پرداخت کند. در 
حال حاضر پرداختی حقوق پرســنل نساجی منظم و  بیست وهفتم هرماه انجام می شود 
اما این ماه بیســت و چهارم مصادف با روز پدر پرداخت شــد و این همه درحالیست که 
بســیاری از صنایع به دلیل نوسانات ارزی دچار بحران شــدند.نجفی ادامه داد: تمامی 
پرداختی ها از محل تولید بوده و در این دو ســال اخیر هیچ اموال و دستگاهی با عنوان 
دروغین ضایعات به فروش نرفته و توانســتیم حق بیمه تامین اجتماعی که قبلا نساجی 
۱۰ درصــد آن را پرداخــت می کرده و الباقــی ۲۰ درصد به دیون نســاجی در تامین 
اجتماعی اضافه می شــده را تبدیل به پرداخت کامل ۳۰درصد کردیم.وی یادآور شد: در 
بخش مالیاتی و ارزش افــزوده نیز پس از واگذاری غیر اصولی به بخش خصوصی برای 
اولیــن بار بخشــی از بدهی خود را به اداره مالیات پرداخــت کردیم.وی درباره افزایش 
نیروها نیز گفت: نیروها در زمان اســتقرار هیات حمایت از صنایع  ۳۸۰ نفر بودند که با 
بکارگیری واحدهای جدید به ۴۸۰ نفر نیروی مستقیم و غیر مستقیم و با اجاره سوله ها 
این تعداد به ۶۰۰ پرنســل رســیده است.رســتاخیز تارو پود در صنعت کهن »نساجی 
مازندران«مدیر اجرایی نســاجی مازنــدران افزود: همچنین در واحــد چاپ و تکمیل 
رنگــرزی که بالغ بر ۳ هزار میلیارد تومان ســرمایه بلوکه و غیر قابل اســتفاده بود، با 
مشــارکت بخش خصوصی به بهره برداری رسید و بخش خصوصی بالغ بر ۲۳۰ میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری در چند سال انجام داده و مقرر شد افزایش جذب ۲۰۰ نیرو نیز 
انجام شــود.نجفی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تخلفات عمده در گذشته 
اظهارکرد: در گذشته و قبل از ورود هیئت حمایت از صنایع، پرونده هایی از قبیل جعل، 
ســابقه ســازی و حقوق های کلان مطرح بود، به طوریکه یکی از مدیران سابق نساجی 
۱۲۰ میلیــون تومــان حقوق می گرفت و این در حالی بود کــه  جمع حقوق ۱۰ مدیر 
اجرایی در سال ۱۴۰۱ به این مقدار نبود.وی ادامه داد: از دیگر تخلفات عمده در سابقه 
ســازی یکی از پرســنل سابق بود که در  سال ۹۰ وارد کارخانه شده بود اما از سال ۸۰ 
برای خود سابقه با عناوین سخت و زیان آور جعل کرده بود، درحالیکه نامبرده در بخش 
اداری کار می کرده و چون برای نظارت خیالتشــان آسوده بود دست به اینگونه تخلفات 

می زدند.مدیر اجرایی نســاجی مازندران با ابراز این عقیده که مدیر متخلف نساجی در 
گذشته  این واحد صنعتی را زیان ده کرده تا خودشان نساجی را بگیرند، گفت: ولی الان 
شرایط ایده ال است و ارزش افزوده و سرمایه نساجی مازندران مطلوب؛ پویایی نساجی 
مازندران به اینجا می رســد که در حال حاضر ۳۸۰ نفر پرنســل برای تســهیلات ۱۰۰ 
میلیونی به بانک معرفی و قرارداد رفاهی با شــرکت ها و فروشگاه های مختلف بسته شد 
که در سالیان بعد از واگذاری غیراصولی به بخش خصوصی محقق نشده بود.این مسئول 
از استاندار و فرماندار درخواست کرد تا از منافع مردم قائمشهر حمایت کنند، اظهار کرد: 
زیرا با یک تصمیم اشــتباه ممکن اســت شرکت نســاجی مازندران به وضع قبل و به 
سرنوشــت کارخانه شماره ۲ باز گردد و نســاجی باید  دست اهلش باشد تا این صنعت 
حفظ و احیای کامل شــود.به گزارش ایســنا، تعیین تکلیف مالکیت کارخانه نســاجی 
مازندران از چند جنبه اهمیت ویژه ای دارد. نخســتین و مهم ترین دلیل این اســت که 
مالکیت مشخص می تواند به بهبود مدیریت و برنامه ریزی های صحیح کمک کند. زمانی 
که وضعیت مالکیت مشخص نباشــد، تغییرات مدیریتی مکرر و عدم توجه به نیازهای 
واقعی کارخانه می تواند منجر به کاهش تولید، فرسودگی تجهیزات و در نهایت تعطیلی 
واحدهای تولیدی شود.دومین دلیل، تأثیر مستقیم مالکیت بر تصمیم گیری های مالی و 
ســرمایه گذاری اســت. اگر مالکیت مشــخص و مدیریت کارآمد وجود داشــته باشد، 
ســرمایه گذاران خصوصی و دولتی به راحتی می توانند برای نوســازی و توسعه کارخانه 
وارد عمل شوند. در حالی که نبود یک مالک ثابت و متعهد، ممکن است سرمایه گذاران 
را از ورود به این عرصه منصرف کند.ســومین دلیل اهمیت تعیین تکلیف مالکیت، تأثیر 
آن بر حقوق کارگران است. زمانی که صاحب کار مشخص باشد، حقوق و مزایای کارگران 
به موقع پرداخت می شود و امنیت شغلی آن ها به خطر نمی افتد. همچنین، از آنجایی که 
در بسیاری از موارد تغییرات مالکیتی با تأخیر در پرداخت حقوق و کاهش استانداردهای 
کاری همراه اســت، مشــخص بودن مالکیت می تواند به حفظ حقوق کارگران و ایجاد 
شــرایط بهتری برای آن ها کمک کند.در نهایت، تعیین تکلیف مالکیت کارخانه نساجی 
مازندران به معنای بازگشت به ثبات و رونق اقتصادی است. با داشتن یک مالک شفاف 
و متعهد، این واحد صنعتی می تواند دوباره به تولید با ظرفیت کامل بازگردد و نقشــی 
اساســی در اشتغال زایی و رشــد اقتصادی منطقه ایفا کند. منافع نساجی باید به مردم 
برگردد ابوذر قربانی، فرماندار قایمشــهر نیز در گفت وگویی با اشــاره به اینکه وضعیت 
کارخانه نســاجی برای شــهر اهمیت دارد، اظهار کرد: حیات کارگــران به زنده ماندن 
کارخانه اســت.وی افزود: نساجی مازندران نماد صنعتی است و هر گونه تلاشی را برای 
توسعه انجام می دهیم.فرماندار قائمشهر گفت: اقدامات انجام شده باید در راستای توسعه  
بوده و به ارامش کارگران منجر شــود.قربانی افزود: دســت کارگران را می بوســیم و با 
تحلیل جامع و کارشناســی و با ظرفیت های ملی و اســتانی برای پیشرفت نساجی گام 
برداشــته و ظرفیت اشتغال را نیز افزایش دهیم.فرماندار درباره مالکیت کارخانه نساجی 
قائمشــهر، گفت: ما مطیع قانون هستیم و بخش خصوصی پای  کار بیاید و منافعش به 
مردم برگردد.البته این در حالی است که در گذشته، کارگران کارخانه نساجی مازندران 
با مشــکلات جدی در پرداخت حقــوق مواجه بودند. تأخیرهــای طولانی در پرداخت 
مطالبات، نارضایتی را به دنبال داشــت. بسیاری از کارگران به دلیل عدم دریافت حقوق 
کافی، با مشکلات معیشتی جدی دســت وپنجه نرم می کردند و امنیت شغلی آن ها در 
هاله ای از ابهام قرار داشت.با این حال، طی ماه های اخیر و پس از توجه بیشتر مسئولان 
و تغییرات مدیریتی، شرایط بهبود یافته است. حقوق کارگران به موقع پرداخت می شود 
و بخش هایی از خطوط تولید که به دلیل کمبود منابع مالی غیرفعال شده بودند، دوباره 
راه اندازی شــده اند. این اقدامات باعث بازگشــت امید به میان کارگران شــده و شرایط 
معیشــتی آن ها بهبود نســبی یافته اســت.کارگران اکنون امیدوارند با واگذاری کامل 
کارخانه به بخش خصوصی متعهد و دارای اهلیت، روند احیا و نوســازی کامل شــود و 
کارخانه به روزهای اوج خود بازگردد. جوادی یکی از کارگران کارخانه نساجی مازندران 
که بیش از ۱۵ ســال ســابقه کار در این مجموعه را دارد، درباره وضعیت فعلی کارخانه 
گفت: ســال های گذشته شرایط بسیار ســختی برای ما بود. حقوق ها چندین ماه عقب 
می افتاد و مشــکلات معیشتی زیادی داشتیم. بســیاری از کارگران مجبور بودند برای 
تأمین نیازهای روزانه خانواده هایشــان، با مشکلات فراوان دست وپنجه نرم کنند. تأخیر 
در پرداخت ها، باعث شد که احســاس امنیت شغلی نداشته باشیم.او ادامه می دهد: اما 
خوشبختانه از چند ماه پیش شرایط کمی تغییر کرده است. حقوق ها به موقع پرداخت 
می شود و وضعیت معیشتی بهتر شده است. این تغییرات، روحیه ما را بهبود بخشیده و 
باعث شده امیدواری به آینده بیشتر شود. برخی از بخش ها و ماشین آلات نیز که مدت ها 
غیرفعال بودند، دوباره به جریــان افتاده اند.این کارگر درباره واگذاری کارخانه به بخش 
خصوصی می گوید: اگر واگذاری به درســتی و به دست یک سرمایه گذار معتبر و متعهد 
انجام شــود، می تواند شــرایط بهتری را برای کارخانه و کارگران فراهم کند. ما نیاز به 
مدیریتی داریم که به فکر تولید و اشتغال باشد و در کنار آن، به حقوق و رفاه کارگران 
هم توجه کند.او در پایان از مســئولان خواســت که با اجرای وعده هایشــان، قدم های 
مؤثری برای بهبود شــرایط کارخانه و زندگی کارگران بردارند: انتظار داریم که شرایط 
پایدار شــود و این روند مثبت ادامه پیدا کند تا دوباره شاهد رونق و شکوفایی کارخانه 

باشیم.

مدیر کل بنادر و دریانوردی امیرآباد خبر داد

از سرگیری حمل ریلی غلات از بندر 
امیرآباد به بندر خشک پیشگامان 

استان یزد
ایسنا/مازندران مدیرکل بنادر و دریانوردی 
امیرآباد از تخلیه کشــتی حامل ۳ هزار و 
۲۰۰ تن ذرت به صورت حمل یکسره از 
طریق ریل از این بندر به بندر خشــک 
پیشگامان استان یزد خبر داد.محمدعلی 
موسی پور گرجی سه شنبه ۲۵ دی ماه در 
گفت وگو با رســانه ها در تشریح این خبر 
گفت: با توجه به ســابقه سال گذشته در 
حمل ریلی این نوع کالا به بندر خشــک 
پیشــگامان در استان یزد و رضایتمندی 
صاحب کالا از نحــوه عملکرد بندر و راه 
آهن، در جهت توسعه و رشد ۲۵ درصدی 
حمل ریلی مطابق برنامه هفتم، در سال 
جاری نیز نخســتین محمولــه ذرت به 

میزان ۳ هزار و ۲۰۰ تن بصورت حمل یکســره از طریق حمل و نقل ریلی به اســتان یزد ارسال 
شــد.مدیرکل بندر امیرآباد با بیان اینکه این محموله از کشور روسیه به بندر امیرآباد وارد شده 
اســت، اظهار کرد: حمل یکسره این محموله توسط ۵۸ واگن ۵۵ تنی از بندر امیرآباد به مقصد 
بندر خشــک پیشگامان یزد انجام پذیرفته و یک کشتی دیگر شامل ۲ هزار و ۷۰۰ تن ذرت در 
لنگرگاه مســتقر که پس از انجام تشــریفات گمرکی و اداری پهلوگیری و تخلیه آن آغاز خواهد 
شد.موســی پور گرجی با بیان اینکه احداث بندر امیرآباد بر اســاس حمل ریل پایه شکل گرفته 
ابــراز امیدواری کرد: با افزایش ظرفیت عملکردی بندر و بهبود خطوط ریلی بخش قابل توجهی 
از محموله از طریق حمل یکســره ریلی جابجا شود.وی حفظ کیفیت کالا به دلیل حذف تخلیه 
و بارگیری مکرر و توقف در انبار، کوتاه شدن زمان حمل، کاهش آلودگی زیست محیطی، صرفه 
جویی در مصرف ســوخت و همچنین کاهش تلفات و سوانح جاده ای، از جمله مهمترین مزایای 
روش حمل ریلی کالا بشمار می آید. مدیر بزرگترین بندر حاشیه دریای خزر ابراز امیدواری کرد: 
با نشست های تخصصی و اقدامات انجام شده و ایجاد جذابیت و اعمال تخفیفات در تعرفه حمل 
ریلی، شــاهد ترغیب تجار و صاحبان کالا و تداوم ایــن روند در تخلیه و بارگیری کالاها به ویژه 

کالاهای اساسی در بندر امیرآباد باشیم.

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس تاکید کرد

لزوم تقویب بخش خصوصی در زمینه 
کشاورزی، برنامه هفتم توسعه آخرین 
فرصت توجه به کشاورزی و محیط 

زیست

رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
بخش خصوصی باید بیش از گذشــته تقویت شــود و نگاه به این بخش ویژه باشد، این در حالی 
است که اکنون فضای سرمایه گذاری برای این بخش چندان وجود ندارد.به گزارش ایسنا، محمد 
جواد عسکری_ رئیس کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای 
اسلامی_ در یازدهمین نمایشــگاه بین المللی نهاده های کشاورزی که امروز در سالن نمایشگاه 
بین المللی ایران مال برگزار شد، اظهار کرد: شرایط برای توسعه کشاورزی مهیاست امنیت غذایی 
به امنیت ملی گره خورده و هر حکومتی براســاس تامین غذایی عمل نکنه حتما آسیب خواهد 
دید، کشاورزی سه برابر صنعت بازدهی دارد و سی درصد اشتغال کشور را به خود اختصاص داده 
است.وی افزود: در حوزه تقنین آنچه لازم بوده انجام شده، قوانین مندرس را به روز کرده ایم و تنها 
کمیسیونی در مجلس هستیم که نگاهمان از پایین به بالاست. بنابراین در موضوع تقنین آنچه 
باید انجام شده است و نیاز به عمل در حوزه اجراست.عسکری ادامه داد: برای داشتن کشاورزی 
پایدار باید دستگاه ها پای کار بیایند، بروکراسی اداری کمر تولید کننده را شکسته و همه دارند 

برای واردات محصولات کشاورزی تلاش می کنند و این نشان می دهد در اجرا مشکل داریم.
رییس کمیسیون کشاورزی مجلس اظهار کرد: اگر هزار تومان برای امنیت غذایی خرج کنیم دیگر 
نیاز نیست صد هزار تومان برای بهداشت و درمان هزینه کنیم، مجلس مسیر توسعه کشاورزی را 
هموار کرده و طرح های توسعه  ای آن باید اجرا شود. بازارهای هدف منطقه ظرفیت های خوبی 
است که نادیده گرفته شده است همچنین در بحث دانش بنیان ها خیلی عقب هستیم و تنها ۳ 
تا ۶ درصد در این زمینه رشد داریم، لذا چاره نداریم برای رسیدن به اهداف بلندمدت در امنیت 
غذایی به دانش بنیان ها رجوع کنیم.وی خاطرنشــان کرد: ۲۵۰ هزار فارغ تحصیل کشــاورزی 
در همه مقاطع داریم، برنامه هفتم توســعه آخرین فرصت ماســت و امر در این برنامه به سمت 
کشاورزی آب و محیط زیست با دقت حرکت نکنیم دیگر فرصتی نخواهیم داشت.عسکری بر لزوم 
تقویت بخش خصوصی تصریح و اظهار کرد: بخش خصوصی باید بیش از گذشــته تقویت شود 

و نگاه به این بخش ویژه باشد الان فضای سرمایه گذاری برای این بخش چندان وجود ندارد.
وی در پایان تصریح کرد: ۲۱۵۰۰ مجوز برای تولید پروتئین ســفید فعال کردیم و ســالانه دو 
میلیون و ۶۵۰ هزار تن مرغ تولید می شود اما باز هم نوسانات داریم چون مردم به دلیل گرانی 
گوشت قرمز به سفید روی آورده اند.دست کسانی که سم و کود را اصلاح کنند می بوسیم علیرضا 
مهاجر، معاون امور زراعت وزیر جهاد کشــاورزی نیز در این مراسم گفت: کشاورزان ما شایسته 
برخورداری از آخرین فناوری دنیا هســتند و باید شرایطی را ایجاد کنیم که کشاورزان از آخرین 
فناوری های روز دنیا استفاده کنند.   معاون وزیر کشاورزی تصریح کرد: هر کس بتواند کیفیت 
بذر ســم و کود را افزایش دهد ما دســتش را می بوسیم، ما از ارز ترجیحی برای تسهیل شرایط 

کشاورزان استفاده می کنیم.

شایعه انتقال پایتخت به مکران؛ 
افزایش ناگهانی قیمت ملک

در پی انتشار شــایعاتی مبنی بر انتقال 
اقتصادی کشــور بــه مکران،  پایتخت 
بازار مســکن این منطقه شاهد افزایش 
چشــمگیر قیمت هــا بوده اســت. این 
تغییرات بــر زندگی روزمــره مردم نیز 
تأثیر گذاشته است.خبرگزاری مهر، گروه 
اقتصادی؛ یک شبه راه صدساله را رفتن، 
امری است محال. پشت کار می خواهد و 
صبر؛ اما در کشور ما با یک خبر و اظهار 
نظر می شــود ره صد ســاله را یک شبه 
رفت. فقط کافیست این اظهار نظر از سوی مسئولان باشد، همانند موضوعی که این روزها 
از سوی مســئولان مطرح و صدر اخبار رسانه ها قرار گرفته است. طرح »انتقال پایتخت«. 
طرحی که نه به صورت واقعی و عملی بلکه در نشست خبری با رسانه ها تغییر دهند. نیازی 
هم نیست که اسمی از منطقه ای برده شود فقط کافیست بگویند پایتخت اقتصادی باید به 
لب دریا برود آن هم دریاهای آزاد. همین کلید واژه کافیســت که قیمت ملک در مناطقی 
که دریای آزاد دارد افزایش یابد.»مکران« تنها منطقه اقیانوسی ایران است به همین دلیل 
یکی از نقاط کلیدی در طول سواحل جنوب شرق ایران به حساب می آید، به عبارت دیگر 
سرزمین مکران در جنوب بلوچستان قرار گرفته است و سواحل منطقه مکران از بلوچستان 
و پاکســتان در غرب تا مرزهای عمان به طول ۹۰۰ کیلومتر امتداد دارد.گفتنی است که 
»بندر چابهار« تنها بندر اقیانوســی ایران در این منطقه قرار دارد و ســوای آن این منطقه 
به جز ذخایر نفت و گاز، قابلیت های کشاورزی و شیلات هم دارد پس محیطی است مناسب 

برای زندگی طولانی مدت.

رئیس گروه پارلمانی ایران و ارمنســتان بــا بیان این که »دیپلماســی پارلمانی فعال، 
پیش نیاز توســعه روابط دو کشور ایران و ارمنستان اســت«، گفت: فهم متقابل و اراده 
مشــترک مقامات بلندپایه ایران و ارمنســتان، بر توسعه مناســبات و همکاری ها در 
زمینه های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، حمل و نقل و محیط زیست تاثیر مثبت دارد.

به گزارش ایسنا، آرا شاوردیان رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و ارمنستان در سفر 
به ایروان با نارک بابایان رئیس گروه دوســتی پارلمانی ارمنســتان و ایران در مجلس 
ملی ارمنســتان دیدار و درباره موضوعات دوجانبه گفت وگو کرد و در این دیدار ضمن 
ابراز خرسندی از  روند رو به رشد روابط دو کشور، گفت: مناسبات تهران و ایروان در 
همه زمینه ها باید گســترش یابد.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اهمیت 
روابط پارلمانی، بیان کرد: دیپلماســی پارلمانی فعال، پیش نیاز توسعه روابط دو کشور 
ایران و ارمنستان است.وی هم چنین با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری در دیدار 
با نخســت وزیر ارمنســتان مبنی بر اهمیت روابط دو کشور در سطح راهبردی، گفت: 
فهم متقابل و اراده مشــترک مقامات بلندپایه ایران و ارمنســتان، بر توسعه مناسبات 
و همکاری ها در زمینه های سیاســی، اقتصادی، فرهنگی، حمل و نقل و محیط زیست 
تاثیر مثبت دارد.نارک بابایان، رئیس گروه دوســتی پارلمانی مجلس ملی ارمنســتان 
هــم در این دیدار از روند توســعه مناســبات دوجانبه و تعامل گروه های دوســتی و 
همکاری هــای پارلمانی میان ایران و ارمنســتان ابراز خرســندی کــرد و باثمربخش 
خوانــدن روابط پارلمانی دو کشــور، گفت: این همکاری ها بایــد در حوزه های انرژی، 
زیرساخت، کشاورزی و دفاعی نیز بیش از پیش، توسعه یابد.در این دیدار طرفین عزم 
جدی خود برای ارتقاء حجم مبادلات تجاری به ســالانه ۳ میلیارد دلار را بیان کردند 
و همچنین طرفین با ارزیابی مثبت از مناســبات دوجانبه بر ضرورت ارتقاء همکاری ها 
در ابعاد مختلف تاکید کردند.در این ســفر سید محمد سادات ابراهیمی نماینده مردم 
شوشتر و گتوند ، سید محمد جمالیان نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب و گقارد 

منصوریان نماینده ارامنه جنوب کشــور، شاوردیان رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران 
و ارمنستان را همراهی می کردند.

محققان یکی از شرکت های فناور بعد از تولید نانو دارویی برای درمان قارچ ناخن، مکمل نانو کلسیمی برای پیشگیری از پوکی استخوان و حفظ 
دندان ها به بازار عرضه کردند.به گزارش ایسنا، یکی از شرکت های فناور قرص مکمل کلسیم نانویی حاوی ترکیباتی نظیر هیدروکسی آپاتیت، 
لسیتین، منیزیم، روی و ویتامین D۳ را تولید کرده که به گفته محققان این شرکت این مکمل نانویی برای پیشگیری از پوکی استخوان در 
میانسالی و کهنسالی مناسب است.این مکمل نانویی که به صورت روزانه قابل مصرف است، به حفظ سلامت و استحکام استخوان ها و دندان ها 
در بزرگسالان کمک شایانی می کند؛ چرا که فرمولاسیون لیپوزومال در این محصول اثربخشی آن را در فرآیند جذب افزایش می دهد.در این 
محصول ترکیباتی چون ۵۰۰ میلی گرم کلسیم المنتال )به صورت نانولیپوزومال(، ۱۵۰ میلی گرم منیزیم المنتال )به صورت منیزیم اکساید(، 
۱۰ میلی گرم زینک المنتال )به صورت زینک گلوکونات( و ۱۲۰۰ واحد بین المللی ویتامین D۳ وجود دارد.به نقل از ســتاد نانو، این شــرکت 
محصولات نانویی متعددی به بازار عرضه کرده که از آن جمله می توان به مکمل زینک و مکمل آهن اشاره کرد. مکمل آهن این شرکت به دلیل بهره مندی از فناوری نانو دندان کودکان 
را سیاه نمی کند و مکمل زینک نیز به دلیل فرمولاسیون لیپوزومال جذب بهتری داشته و با ترکیبات آهن و کلسیم تداخل ندارد.این شرکت در پاییز سال جاری از محصول جدید خود 
رونمایی کرد که به صورت آهسته رهش روی ناخن رهاسازی می شود. این دارو برای مقابله با نوعی عفونت قارچـی تولید شده است که بـه »اونیکومایکوزیس« شـناخته می شـوند. ایـن 

محصول بـه صـورت محلـول تولید شـده کـه به صورت بی رنـگ روی ناخـن قـرار می گیـرد و پس از خشـک شـدن، دارو بـه آرامی به داخـل ناخن نفـوذ می کند.

ایســنا/مرکزی مدیرکل گمرکات استان مرکزی از رشــد ۶۹ درصدی ارزش ریالی صادرات غیرنفتی استان در ۹ ماهه سال جاری خبر داد.روح الله 
غلامی در گفت وگو با ایسنا، وزن اقلام غیرنفتی صادر شده در ۹ ماهه سال جاری را بیش از هزار و ۷۳۴ میلیون کیلوگرم عنوان کرد و با بیان اینکه 
در این بخش رشد  ۲۵ درصدی را نسبت به مدت مشابه سال گذشته شاهد بوده ایم، افزود: در این مدت ۲۹ هزار و ۴۹ فقره اظهارنامه صادر شده 
است.وی ارزش ریالی اقلام صادر شده را بیش از ۵۴۴ هزار و ۷۴۱ میلیارد و ۷۷۱ میلیون ریال عنوان کرد و افزود: بیش از ۲۰۲ هزار و ۳۹۸ میلیارد 
ریال از این مبلغ مربوط به عملکرد گمرک زرندیه، بیش از ۹۸ هزار و ۲۴۷ میلیارد ریال مربوط به گمرک ساوه و بیش از ۲۴۴ هزار و ۹۶ میلیارد 

ریال مربوط به گمرک اراک بوده است.وی ارزش دلاری مجموع صادرات غیرنفتی انجام شده در این مدت را بیش از هزار و ۱۸۷ میلیون دلار عنوان کرد و افزود: در این بخش شاهد رشد 
۳۹ درصدی بوده ایم.به گفته وی، مقصد صادرات انجام شده در این مدت کشورهایی همچون افغانستان، عراق، پاکستان، ترکیه، ارمنستان، روسیه، هند و ... بوده اند و عمده اقلام صادر شده 
انواع هیدروکربن ها، گاز مایع خانگی، سوخت جت، گرانول پلی اتیلن، شمش آلومینیوم، عایق رطوبتی)ایزوگام(، کامپاند پلی اتیلن، مصنوعات پلاستیکی، ظروف یکبار مصرف، محصولات 

لبنی، ظروف شیشه ای، جام شیشه، رول دستمال کاغذی، قوطی خالی آلومینیومی، کاشی و سرامیک و ... بوده است.

رشد ۶۹ درصدی ارزش صادرات غیرنفتی استان مرکزیتولید قرص کلسیم نانویی برای پیشگیری از پوکی استخوان

در دیدار گروه دوستی پارلمانی دو کشور مطرح شد:

حجم مبادلات تجاری ایران و ارمنســتان سالانه ۳ میلیارد دلار افزایش داده شود
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يك كنشــگر و پژوهشــگر تاريخ ايران و ميراث فرهنگى از دســتبرد 
جويندگان گنج و قاچاقچيان ميراث فرهنگى به آتشــكده «نويس» قم 
و مرمت هاى غيراصولى اين آتشــكده خبر داد. آتشكده «نويس» قم از 
دستبرد جويندگان گنج در امان نماند/ مرمت غيراصولى و شلخته كارى
به گزارش خبرنگار ايلنا، چهارتاقى «دشــت بروز» در دامنه بلندى هاى 
باخترى روستاى نويس در 17 كيلومترى شمال خاورى تفرش (به خط 
مســتقيم) در استان قم جاى دارد. مردم بومى اين بنا را به گونه سنتى 
با نام «چارتاق» يا «چارتاقى» مى شناســند. آتشكده  نويس يكى ديگر 
از نمونه هــاى چهارتاقى هاى يگانه در ايران با قاعده چهارگوش اســت. 
بنا از چهارپايه با چهار تاق ســاخته شــده كه گنبدى با ميانجى چهار 
فيلپوش روى آن ها ســاخته شده اســت. ويژگى هاى كالبدى و عناصر 
معمارى و سازه بنا نشانگر آن است كه هم روزگار با ديگر چهارتاقى هاى 
جداگانه ايران اســت و ديرينگى به اوايل دوره ساســانى و 1800 سال 
مى رسد.  مصالح بنا دربرگيرنده بنا، قلوه سنگ و لاشه سنگ هاى بدون 
تراش با ملات گچ اســت. چهارسوى بنا، چشم اندازى باز و بى هيچ در يا 
پنجره و مانعى اســت. از ديد ســاختمانى چهارتاقى همانند اين بنا در 
سرزمين پارس كه خاستگاه چهارتاقى هاست و ديگر منطقه هاى ايران 
ديده مى شود.  ســياوش آريا (كنشگر و پژوهشگر تاريخ ايران و ميراث 
فرهنگى) در گفتگو با ايلنا، به اين نكته اشــاره داشت كه تاراجگران و 
قاچاقچيان اموال فرهنگى و تاريخى به بهانه هاى پوچ و خيال انگيز يافتن 
گنجى كه وجود خارجى ندارد به آتشكده بسيار ارزشمند «نويس» در 
اســتان قم يورش برده و با كندوكاوهاى غيرمجــاز و پديدارى گودالى 
بزرگ در پيرامون آن، به يادگار ساسانيان دستبرد زده اند.  او ادامه داد: 
آتشكده «نويس» يكى از سالم ترين چهارتاقى هاى ايران به شمار مى آيد 
و يادگار ساسانيان است اما اين محوطه مورد دستبرد قاچاقچيان ميراث 
فرهنگى و سوداگران اموال تاريخى و فرهنگى قرار گرفته و در نزديكى 
آن گودالــى بزرگ با كند و كاوهــاى غيرمجاز پديد آورده و به محوطه 
باستانى آن آسيب هاى برگشت ناپذيرى را رسانده اند. همچنين ولگردان 
و معتادان محلى در جاى جاى بناى ساسانيان آتش روشن كرده و پس 
از مصرف مواد مخدر، خاكستر آتش خود را برجاى گذاشته اند كه صحنه 
زشــت و زننده اى را به نمايش گذاشته است. به گفته آريا، هرچند اين 
روزها دستبرد قاچاقچيان ميراث فرهنگى در جاى جاى اين محوطه به 
چشم بخورد اما مرمت هاى غير اصولى و غيركارشناسى آتشكده نويس 
مورد ديگرى است كه دوستداران ميراث را آزار مى دهد. مرمت هايى كه 
بيشتر بازسازى و شلخته كارى و آسيب به بناى ساسانى به شمار مى آيد. 
در مرمت هاى غيراصولى كه در گذشــته انجام شــده از ملات سيمان 
در بيشــتر بخش ها استفاده شده كه افزون بر نمايش نازيباى آتشكده، 
زخم هاى ژرفى بر پيكره يادگار ساســانيان زده شــده است. از سويى، 
همين مرمت ها هم به خوبى و درستى اجرا نشده و نوعى شلخته كارى 
در بناى ساســانى برجاى مانده كه چشم انداز بسيار زشتى را به نمايش 
گذاشته است. آتشكده «نويس» با شماره 344 در تاريخ 20 خوردادماه 
1321خورشيدى به ثبت ملى رسيده است. آتشكده «نويس» با نام هاى 
آتشــكده برزو و چهارتاقى برزو نيز شناخته شده است و بوميان به آن 
چهارتاق يا چهارتاقى مى گويند. اين آتشــكده در دشت برزو در دامنه 
كوه و در ميان باغ هاى كشــاورزى جاى گرفته است كه پيشروى باغ ها 

مى تواند تهديدى براى آن باشد.

آتشكده «نويس» قم از دستبرد 
جويندگان گنج در امان نماند
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ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

به قلبت گوش كن!

سينوتراك
سينو تراك ، يك شركت چينى طراحى و ساخت ماشين آلات سنگين و نيمه سنگين واقع در هنگ كونگ است. اين شركت سومين 
شركت بزرگ در صنايع خودرو سازى چين است. سينو تراك در سال 2009 توانست 25 درصد از سهام شركت خودرو سازى آلمانى 
مان (به آلمانى: MAN) را خريدارى كند. اين شركت در سال 2009 موفق به توليد 125،000 دستگاه كاميون شد. محصولات هوو،فراز 
كه در كشــور ايران ساخته شــد كابين اين نوع كاميون داراى سيستم بالابر هيدروليكى و الكتريكى مى باشد كه توسط شركت هاى 
معروف جورجيا و ايتايلا طراحى شده است. در قسمت زيرين اين كاميون چهار بالن به منظور جذب تكان هاى مسير قرار گرفته است 
.اين نوع كاميون به سيســتم صوتى و تصويرى پيشــرفته مجهز مى باشد و داراى مانيتورى در ابعاد 5/5 اينچى مى باشد. صندلى هاى 
راننده به سيستم تعليق بادى تجهيز شده است كه مى توان به راحتى آن را تنظيم نمود و غربيلك فرمان اين نوع كاميون به دكمه هاى 
كنترلى مجهز شده است به نحوى كه مى توان فرمان را در دو جهت جابه جا نمود. از ديگر امكانات اين كاميون مى توان به آينه هاى 
گرم كن با قابليت تنظيم ،سيستم تهويه مطبوع اتومايتك ، چراغ مطالعه ، فن ترموستات سيليكونى ، نشانگر گرفتگى فيلتر سوخت ، 

قفل مركزى ، تاخوگراف ،هشدار دهنده صوتى دنده عقب و پورت استاندارد براى اتصال ترمز و برق تريلر اشاره نمود.

14 ماه تا المپيك؛ 7 ميليون بليت به فروش رفت
در حالى كه 14 ماه تا شــروع بازيهاى المپيك باقى مانده اســت، نزديك به 7 ميليون بليت اين رقابتها به فروش رفته است. به 
گزارش ايسنا و به نقل از سايت كميته بين المللى المپيك، در حالى كه بيش از 14 ماه تا شروع مراسم افتتاحيه بازيهاى المپيك 
2024 پاريس باقى مانده است،  70 درصد از 10 ميليون بليت اين دوره از رقابت ها به فروش رفته است. تونى استنگوئت، رئيس 
كميته سازماندهى بازى هاى المپيك و پارالمپيك پاريس 2024، گفت: موفقيت در فروش بليت فراتر از آن چيزى بود كه ما تصور 
مى كرديم. بليت تمام رويدادهاى برنامه المپيك (به جز موج سوارى كه بليت فروشى ندارد)، از جمله تمام فينال ها و همچنين 
مراسم افتتاحيه و اختتاميه در دسترس بود و علاقه مندان استقبال خيلى خوبى از اين رقابت كردند و بيش از 6 ميليون بليت 
تاكنون خريدارى شده است. همانطور كه انتظار مى رفت، مردم فرانسه دو سوم خريداران بليت بازيهاى المپيك را تشكيل مى 
دهند. 63.5 درصد از خريداران در فرانسه و 36.5 درصد خارج از فرانسه زندگى مى كنند. همچنين بايد توجه داشت كه افراد از 

178 كشور تاكنون بليت بازيهاى المپيك را خريدارى كردند. 
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پیشنھاد

چھره روز

روستاى محو شده
روســتاى محو شده اولين اثر برنار كى رينى است كه 
در ايران منتشر شده است. او متولد 1978 در بلژيك 
و داراى مدرك دكتراى حقوق اســت. در حال حاضر 
در شهر بورگوين – فرانســه استاد دانشگاه بورگوين 
است. برنار كى رينى با نقدهايى كه در برخى مجلات 
منتشــر كرده توانسته در زمينه ادبيات اسم و رسمى 
براى خودش دست و پا كند. احتمالا اين كتاب او يكى 
از چالشــى ترين رمان هايى خواهد بود كه تا به حال 
خوانده ايد. داســتان رمان روستاى محو شده روايت 
اهالى «شاتيون-آن-بى ير»، روستايى كوچك – هزار 
نفرى – در مركز فرانســه اســت كه با اتفاقى عجيب 
روبه رو مى شوند. اين اتفاق نتايج هولناكى در زندگى 
آن ها به بار مى آورد. يك روز صبح كه اهالى روســتا براى رفتن به ســركار در شــهرهاى اطراف 
(نزديك ترين شهر در فاصله پنجاه كيلومترى روستا قرار دارد) از خانه خارج مى شوند، اتفاق عجيب 
رخ داده و آن ها مى بينند كه خارج شدن از روستا امكان پذير نيست! ماشين هايشان در محدوده ى 
خاصى از روســتا خراب مى شــود، تمام راه هاى ارتباطى با شــهرها و روستاهاى اطراف، تلفن ها، 
اينترنت و ســاير راه هاى ارتباطى قطع مى شود و اهالى شــاتيون عملا در روستا حبس شده اند. 
روستاى محو شــده اولين اثر برنار كى رينى است كه در ايران منتشر شده است. او متولد 1978 
در بلژيك و داراى مدرك دكتراى حقوق اســت. در حال حاضر در شهر بورگوين – فرانسه استاد 
دانشــگاه بورگوين است. برنار كى رينى با نقدهايى كه در برخى مجلات منتشر كرده توانسته در 
زمينه ادبيات اسم و رسمى براى خودش دست و پا كند. احتمالا اين كتاب او يكى از چالشى ترين 

رمان هايى خواهد بود كه تا به حال خوانده ايد.

پروين اعتصامى
رخشــنده اعتصامى كه او را با نام پروين مى شناســند 
دختر يوســف اعتصامى از مترجم ها و شاعرهاى به نام 
زمــان خودش بود. او در 25 ام اســفند 1285 در تبريز 
به دنيا آمد و از كودكى در دامان پدر با شــعر و ادبيات 
فارسى آشنا شــد. او از كودكى استعداد زيادى در شعر 
داشــت و در قالب هايى مانند مثنوى شعر مى سرود. او 
در مدرسه آمريكايى ايران كليسا درس خواند. او شاگرد 
بزرگانى چون على اكبر دهخدا و ملك الشعراى بهار بوده 
اســت. پروين در 28 ســالگى ازدواج كرد؛ اما ازدواجش 
دوامى نداشت. ســرانجام پس از جدايى از همسرش در 
كتابخانه دانشســراى عالى به عنوان كتابدار مشغول به 
كار شد. پروين در سال 1320 درحالى كه تنها 35 سال 
داشت بر اثر حصبه درگذشت. او را در مقبره خانوادگى اعتصامى ها در حرم حضرت معصومه در قم به 
خاك سپرده شد. ديوان اشعار پروين بسيار ديوان متنوعى است و عده اى او را مهم ترين شاعر زن ادبيات 
فارسى مى دانند. اعتصامى از پيروان «جريان تلفيقى» است. اشعار او اغلب از حوادث و اتفاقات شخصى 
و اجتماعى خالى اند. در ميان اشــعار او، شعرى وجود ندارد كه با كمك آن بتوان صراحتاً شخص شاعر 
را شــناخت. شعر اعتصامى از ديدگاه طرز بيان مفاهيم و معانى، بيشتر به صورت «مناظره» و «سؤال و 
جواب» اســت. در ديوان او بيش از هفتاد نمونه مناظره آمده كه وى را از اين لحاظ در ميان شــاعران 
فارسى برجسته ساخته است. اين مناظره ها نه تنها ميان انسان ها و جانوران و گياهان، بلكه ميان انواع اشيا 
— از قبيل سوزن و نخ — نيز اتفاق مى افتد. اعتصامى در بيان مقاصد خود از هنرهاى «شخصيت بخشى» 

و «تخيل» و «تمثيل»، با شيوايى كم نظيرى استفادهٔ بسيار كرده است.

فرھنگ

حســين على امين چورته (آخرين بازمانده نســل 
قديم نى نوازان شمال ايران) دارفانى را وداع گفت. 
به گزارش خبرنگار ايلنا، حســين على امين چورته 
(آخرين اســتاد بزرگ نسل قديم نى نوازان شمال 
ايران) چهره در نقاب خاك كشيد.  آرمين فريدى 
(موسيقى دان و پژوهشگر) در گفتگو با خبرنگار ايلنا 
درگذشت اين هنرمند پيشكسوت موسيقى نواحى 
را تاييد كرد و به جامعه موســيقى تسليت گفت.  
فريــدى گفت: امين چورته متولد هزار و ســيصد 
و ده از روســتاى لتر گالش محله رامســر بود. وى 
هم پهلوان با ســابقه كشــتى بومى شمال ايران و 
هم پهلوان بى مثال ساز الله يا همان نى بوده است. 
او ادامه داد: نخســتين بار سى ســال قبل در مجموعه موســيقى گيلان و تالش منتشر شده 
توسط انجمن موسيقى ايران (گرداورى جهانگير نصر اشرفى) صداى كم نظير نى او به گوش 
علاقمندان موسيقى جدى بومى ايران رسيد. سپس حسين حميدى در آلبوم گيله لو با صداى 
استاد فريدون پوررضا يكى از شاهكارهاى نى از نواخته هاى او استفاده كرد.  زنده ياد حسين على 
امين چورته در ســال هزار و سيصد و هشــتاد به دعوت محمدرضا درويشى به همراه آرمين 
فريدى در جشنواره موسيقى نواحى ايران به عنوان پيشكسوت الله نوازى شمال ايران در كنار 
طيبى و پورجوادى (اساتيد موســيقى مازندران و تالش) شنوندگان را مسحور هنر الله نوازى 
شمال ايران كرد.  گفتنى است رپرتوار اجرايى توسط وى در اين سال ها به شكل كامل توسط 

آرمين فريدى ضبط شده و نشر يافته است.

آخرين بازمانده نى نوازان شمال ايران درگذشت

چهارشنبه 26 دی 1403  14 رجب 1446  15 ژانویه 2025

    سال بیستم    شماره  5592

حقوق نجومی کریستیانو رونالدو در النصر؛ هفته ای۳ میلیون پوند
ستاره پرتغالی النصر بعد از تمدید قراردادش با این تیم هفته ای سه میلیون پوند حقوق دریافت خواهد کرد.به گزارش ایسنا، سرانجام کریستیانو رونالدو حاضر شد قراردادش را 
با النصر تمدید کند و در این تیم باقی بماند. روزنامه الریاضیه عربستان و همچنین روزنامه اسپورت پرتغال این خبر را رسما اعلام کردند.به نقل از اسکای اسپورت، کریستیانو 
رونالدو که در آستانه ۴۰ سالگی است با تمدید قراردادش با النصر هفته ای ۳ میلیون پوند حقوق دریافت خواهد کرد.این بازیکن پرتغالی سومین فصل حضورش در النصر را تجربه 
می کند. قرارداد او تابستان پیش رو به پایان می رسد اما باوجود پیشنهادهایی که داشت به ماندن در لیگ عربستان علاقه داشت و به همین خاطر قراردادش را با النصر تمدید کرد.

کریستیانو رونالدو همچنین به عنوان سفیر عربستان برای جام جهانی ۲۰۳۴ انتخاب شده است.
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